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El llibre ha participat en la convocatòria dels premis de la 
Generalitat per a la promoció de l’ús del valencià de l’any 2022.

Este llibret participa en els Premis de les Lletres Falleres.
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Passat, present i futur de la nostra festa.

Eixa és la temàtica tractada aquest any al nostre 
llibret i el que ha volgut reflectir l’autor de la nostra 
portada: Eduving Porras Molina.

És natural de Veneçuela, però actualment viu a 
Miami. L’any 2021 va fer la seua primera obra per 
al món faller a Torrent i en aquesta ocasió, al llibret 
de la falla Barri Sant Gregori de Torrent ha volgut 
simbolitzar una fallera futurista envoltada de foc 
amb colors vius i cridaners que ens conviden a 
continuar esforçant-nos i gaudint d’aquesta festa.

A la contraportada, ha volgut combinar aquesta 
imatge amb colors més freds per a reflectir amb 
aquests colors més apagats el passat utilitzant 
l’arquitectura de la capital de València com a 
escenari atemporal que serà testimoni de l’evolució 
de la festa.

El present és el que ens farà educar a les 
generacions vinents en allò que volem que siguen 
les falles en la seua essència.

Recordar el passat és necessari per a poder viure 
el present i no repetir les equivocacions de cara el 
futur.
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Paula Alapont Moreno
Fallera Major Infantil de Torrent 2022
Estimats fallers, falleres i amics de la falla Barri Sant Gregori, vos 
saluda la vostra Fallera Major Infantil de Torrent, sempre al costat 
de la meua Cort d’Honor.

És un orgull molt gran el poder representar a tots els  infantils de la 
vostra falla i de la resta de comissions de Torrent.

Enguany, podeu estar molt orgullosos perquè Carla Arce i Rodrigo, 
membre de la vostra comissió, és una de les meues companyes 
d’aquest somni. És una fallera de cor i segur que portarà, junt amb 
nosaltres, el vostre nom com cal a tots els racons de Torrent.

Aquest exercici faller es molt especial per al nostre col·lectiu, 
perquè tornem a gaudir de la nostra amada festa, després d´haver 
patit un temps molt llarg d´espera. Hem donat un exemple a tota 
la ciutadania de responsabilitat i paciència, i hem demostrat que 
junts podem.

Tinc que nomenar sobre tot als xiquets i xiquetes fallers, perquè 
ells han sigut el millor exemple de que la festa te el futur assegurat. 
Els pares i mares, han marcat el camí i ells han sabut seguir els seus 
passos demostrant molta personalitat. 

Una abraçada molt gran per a tots els infantils de les comissions de 
Torrent i en especial als de la vostra Falla.

Ja olora a pólvora, els monuments estan a punt de eixir als carrers, 
el fallers hem tornat. Aneu al vostre casal amb la vostra família i 
amics, i que tot el món gaudisca de la nostra festa.

La vostra Fallera Major Infantil de Torrent, Paula Alapont Moreno, 
estarà al vostre costat per al que necessiteu.

Que visquen les Falles i que visca Torrent.
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Sara Garrigues Royo
Fallera Major de Torrent 2022
Estimats fallers i falleres de la falla Barri Sant Gregori, és un plaer 
per a mi dirigir-me a tots vosaltres des de les pàgines del vostre 
llibret. 

Si hi ha una cosa que admire de la vostra labor per la festa, és 
l’entusiasme i el treball que invertiu en fer d’un llibret, la història 
de tota una comissió. Sempre he  defensat que el llibret és l’única 
cosa perenne a les falles, puix arreplega els records de tot un any, i 
tracta de enamorar al lector mitjançant la sàtira i la crítica dels seus 
escrits, resumint el vertader significat d’una falla. 

Però no només destaque el vostre treball, més que evident, sinó 
que resalte la vostra estima per la festa, i el aconseguir que les 
falles arriben a tots els racons de la nostra ciutat, involucrant als 
vostres veïns en les vostres activitats.  

Si em permeteu, m’agradaria donar-vos les gràcies per Carla. El seu 
amor per les nostres falles en gran part l’ha adquirit per vosaltres, 
i això és el que ens ha estat transmetent des que començàrem 
juntes aquest 2022. 

Fallers i falleres, recordeu que falles sempre hi són, encara que 
moltes vegades no puguem gaudir d’elles com ens agradaria. 
Malgrat la pandèmia que hem travessat, heu estat forts i s’heu 
mantingut al peu del canó; impedint que res acabara amb 
nosaltres. No heu deixat de fer falla i, el més important, heu fet 
que la vostra comissió continuara alçant un monument a la vostra 
plaça. 

Amb les vostres representants, Eva Mª i Victòria, el vostre 
president Eduardo, tota la junta executiva, i els fallers i falleres que 
conformeu la comissió de la Falla Barri Sant Gregori, vos convide a 
gaudir de les falles que estan a punt de començar, i continuar fent 
falla a cada racó del nostre poble. 
Un bes molt fort. 
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Eduardo Peña Navarro
President
Hola a tots els fallers de la meua comissió. 
 
Em dirigisc a tots vosaltres en aquests moments per a comunicar-vos 
que hem sigut capaços d’eixir d’aquests mesos tan difícils per al 
món faller. No hauria sigut possible sense tots vosaltres per ser 
estar ací.
 
Bo arriba el moment d’acomiadar-me com a president d’aquesta 
comissió després de set anys al capdavant d’ella. Gràcies a les 
persones que heu estat al costat del meu traient aquests anys tan 
difícils, dels quals hem tingut poc suport. 
 
Ara li dedicaré unes paraules a aqueixa dona fallera, torrentina 
i com no companya d’aquest llarg camí, sí a tu Eva Maria. M’has 
donat suport quan estava en foscor, m’has donat calma quan 
estava a punt d’esclatar, pau quan la necessitava i com no, tu 
companyia. Sempre estaré agraït, et portaré sempre en el meu cor. 
 
Bo Victòria a tu que dir-te, perquè saps que sempre t’he tractat 
amb molt d’amor, i que eres especial per a mi. Sempre et portara 
en el meu cor. 
 
A la meua comissió, espere que gaudiu la setmana fallera amb 
nosaltres i acabem l’any 2022 com es mereix.
 
Gràcies per tot.
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Com a president te coneixem tots, però per als faller nous que 
no te coneixen com et descriuries com a president? 
Ha els fallers nous els diria que portar els rems d’aquesta comissió 
és difícil, però jo com a persona em considere un faller mes. 
Treballador, onesto i com no, persona que ajuda a tots els fallers 
d’aquesta comisión. 

Per a tu que significa ser president de la falla Barri Sant 
Gregori? 
Perquè ha sigut una experiència inoblidable ja que mai m’havia 
plantejat ser president d’una comissió, pero te les seues coses 
bones y roins. Però em quede amb el bo. Com tots sabem has estat 
en moments molt puntuals de la comissió. 

Com has viscut la cancel·lació total de la activitat fallera? 
Al respecte te podria dir que va ser molt dur la cancelación de les 
Falles. No seu desitge a ningú, viure aquesta experiència com ha 
president, ni pasar eixos moments on et veus a soles ante el perill. 
Pero amb dos persones que he tingut al meu costat heu porte 
prou bé. Encara que mai tornarà a ser igual, tardarem en tornar a 
disfrutar d’unes falles normals.
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Enguany coincidixes en Victoria Centelles, que significa per a 
tu acompanyar de nou a la filla d’una família tan important en 
la falla? 
Respecte a aquesta pregunta, dir que compartir aquest any amb 
Victoria ha sigut molt bonic, es una xiqueta molt especial per a 
mi. Es amable, carinyosa i té un cor enorme. Ja que es va presentar 
sabent que s’exposaba a un regnat una mica complicat, no va 
dubtar ni un minut a fer el pas cap davant. De sobra, sabem la gran 
amistat que t’unix a Eva Maria i la seua família. 

Que voldries destacar d’ells?
Bo que diré de la Família Montero i Carretero. Portem tres anys 
fallers en els quals hem viscut de tot. Dolent, regular, bo i molt 
bo. Però sempre mirant en la mateixa direcció, la nostra comissió 
sense dubtar-ho. Al fet em remet, malgrat les adversitats sempre 
donant la seua millor cara, aqueixos són José Antonio Montero i 
Pilar Carretero.



16

Eva Maria Montero i Carretero doncs dir-te que sempre t’agrairé 
l’estar al meu costat en aquests tres anys. És una dona lluitadora, 
sensible, carinyosa i també cabuda, però amb un cor que se li ix del 
pit.

Una gran Fallera Major que ha sabut portar aquests tres anys. Un 
altra fallera hauria acabat i ja està, però , ella no és així, és de la 
qual diu nosaltres cap avant. Sempre estarà molt dins del meu cor 
ja que ha sigut un suport molt important per a mi.

Et vull gordita.

La nostra comissió s’ha caracteritzat per en aquest temps de 
pandèmia haver sigut una dels que menys fallers s’han donat 
de baixa. Voldries donar-lis algun missatge? 
Aquesta comissió dir-los que només puc dir, són únics ja que 
han sabut superar aquesta situació tan adversa que hem viscut. 
Han sabut aguantar aquests 18 mesos i no baixar-se del vaixell i 
aguantar. Això ens fa una gran comissió.

Com has anunciat enguany acabes de ser president de la 
nostra volguda comissió. Que significa per a tu aquest pas tan 
important en la teua vida? 
Bo respecte a aquesta pregunta dir-vos que són set anys al 
capdavant d’aquesta comissió i ha arribat el moment de fer el pas 
a altres persones en aquesta comissió i descansar. Ara arriba l’hora 
de canviar de rumb en la meua vida i donar pas a gent nova i que 
seguisquen els passos dels quals ja han deixat els càrrecs. Però 
sempre estaré per al que me necessiten.
Hi ha una persona coneguda per tots que ha estat sempre al teu 
costat, ella es la teua dona. Ara es el moment d’agrair-li el seu 
suport. Bo que diré d’aqueixa persona la qual porta tota la vida 
al meu costat, ha sigut el pilar fonamental de la meua vida i serà 
mentre respire. Una dona fallera, ací on estiga, porta per les seues 
venes la sang Valenciana i Torrentina. Ella va ser la que m’incline en 
el món de les falles, ja que jo era antifaller i per a ser així, mira tot 
el que ella m’incline. Dir-te que eres el major de la meua vida que 
t’estime amb paraules majors.
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Simplement gracies per el teu amor i dedicació a cadascun dels 
fallers.

Bo a aqueixos fallers de la meua comissió sol dir-los que com 
a President perquè hauré fet coses bones i altres no, segons 
cadascun ho mire, però promet que sempre ho he fet per bé de 
tots sens dubte. Gràcies a tots els que heu confiat en mi com a 
persona i president. 

Fins sempre.
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Eva Maria Montero Carretero
Fallera major
Volguts fallers i amics, 
 
Tinc l’honor de dirigir-me a vosaltres i expressar els meus 
sentiments i emocions com la fallera major d’aquest any. 
 
Per fi s’acosta nostra més desitjada setmana fallera, i només ens 
queda desitjar que puguem gaudir d’ella com ens mereixem. 
 
A més, volia donar les gràcies a la junta, als meus amics i a tota 
la comissió, per continuar al meu costat recolzant-me en tot 
moment. I sobretot agrair a la meua família i a Fran tot el sacrifici 
que han fet per mi després d’aquests dos anys, i que amb tanta 
il·lusió seguisquen al meu costat perquè continue complint els 
meus somnis. 
 
A més, tinc la gran sort de coincidir enguany amb una xiqueta 
meravellosa Victoria i amb el meu president Eduardo al qual tant 
admire i que segur que passarem un any inoblidable. 
 
M’acomiade recordant-me de totes les persones que se n’han 
anat en aquests dos anys. Només espere que des d’on estén ens 
acompanyen en aquest somni. 
 
La vostra Fallera Major 
Visca València, 
Visca la Falla Sant Gregori.
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Eva Maria, de sobra eres coneguda en la falla. Però ara has fet  
historia en està comissió. Per a tu que significa haver superat  
amb èxit la pandèmia del Covid-19?
Per a mi haver superat amb èxit aquesta pandèmia, ha sigut un 
repte, però no soles per a mi, si no per a tot el col·lectiu faller.

Està clar que quant et vares presentar allà pel 2019 no  
pensaves que el teu regnat s’ha allargaria quasi tres anys. Que 
ha significat per a tu i la teua família aquest camí?
Per a mi i per a la meua família aquest camí significa que, ha estat 
ple de pedres, però en tot moment hem sabut votar-les. També 
hem tingut moment plens de alegria i felicitat que hem pogut 
gaudir abans que arribara aquesta pandèmia.
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Vares coincidir dos anys amb Carla Arce. Com descriuries el teu 
regnat junt a ella i els seus volguts pares?
La veritat que coincidir amb Carla Arce i els seus pares va ser una 
alegria molt gran. Ja que  la conec des de que va nàixer. Carla 
es una xiqueta meravellosa i molt alegre. I a més son una família 
encantadora que sempre estan per als que els necessites. Son molt 
treballadors en la falla, se impliquen en el seu treball.

En el teu camí hi han moltes persones que han fet grans  
esforços. Una d’eixes persones es Nacho. T’agradaria agrair-li  
d’alguna forma a ell com als seus pares aquest esforç?
M’agradaria dir-los que gracies per presentar a Nacho com a 
president infantil de la falla del any 2020 i que estiguera amb mi en 
el quadre d’honor de la falla com a representants  d’aquest any. I 
espere haver estat altura amb ell.
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Enguany tens el gran regal d’acabar el teu somni 
acompanyada de Victoria. Que significa per a tu acabar el teu 
regnat rodejada de la teua família?
Per a mi es un regal que la vida m’ha donat que puga acabar el 
meu somni amb Victoria, ja que son família. I espere poder ferla 
gaudir de tots el moment que ens queden per viure  
juntes.

Si tingueres que donar-li algun consell a Victoria, quin seria?
Gaudix del teu regnat, perquè açò no mes succeeix una vegada en 
la vida. Viu cada  moment com si fora l’ultim. No tanques el ulls. 
Aquest regal te l’ha fet la teua família doncs aprofita-ho . Que de 
segur que amb les teues companyes de viatge ja estàs fent-lo.
 
Eduardo. Una persona que et va acompanyar des de el principi 
fins al final. Ara tens l’oportunitat de descriure com ha sigut 
aquest  camí en ell.  

La veritat es que ha sigut un camí molt llarg però sempre hem 
estat un al costat de l’altre. I tinc tantes coses que descriure i tantes 
anècdotes que no sabria ni per on començar. Es una  persona que 
des de que hem vaig presentar ha sabut estar al meu costat en tot 
moment. I a pesar de que arribara aquesta pandèmia ha continuat 
al meu costat. I els dos varem dir que acabaríem el nostre regant i 
els nostres somnis junts de la mà. Quasi estem al final del nostre  
viatge i només he de dir que tenim que gaudir de la nostra 
setmana fallera al màxim.
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Com ha sigut per a tu tindre que dir adéu al teu grup 
d’amigues, Les perletes?
Per a mi dir adéu al meu grup d’amigues Les perletes, la veritat que 
ha sigut molt difícil perquè junt amb elles he viscut una pandèmia, 
he estat quasi tres anys junt amb elles. I hem viscut esdeveniment 
que mai en la historia de les falles sabia viscut. Hem pres diferents  
camins, però se que en el meu cor estaran sempre.
 
Els teus pares han sigut un dels pilars mes importants a l’hora  
de continuar. Com creus que estaran vivint ells aquest nou 
final de  regnat?
El vivint amb la mateixa intensitat que jo, amb les mateixes ganes i 
forces que el primer dia.
I sense ningú dubte amb la mateixa il·lusió que el primer viatge. 
Son situacions un poc diferents però heu portem de la millor forma 
possible. Intentem gaudir al màxim de cada acte que tenim. Els 
meus pares també varen ser els que me inclinaren a acabar el meu 
regnar com tocava, ja que les circumstancies no me havien poder 
fer gaudir del meu somni. Només he de donar-los les gràcies per 
tot el esforç que han fet per mi i estar el meu costat.
 
En pocs mesos acabaràs el teu regnat, com t’agradaria que et  
recordara la teua comissió?
M’agradaria que me recordaren com una gran fallera de la meua 
volguda comissió. He intentar portar el nom de la nostra comissió 
a lo més alt, i en aquest tres anys l’he portat per tots el racons de 
Torrent. Espere haver estat a la altura de les circumstancies. Han 
sigut temps difícils però le sabut portar de la millor forma possible.
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Maestro Cebrian, Javier
Maestro Rodriguez, Juan
Maestro Rodriguez, 
Miguel

Maffezzoni Calabuig, Eros
Medina Ripoll, Jorge
Medina Zayas, Jorge
Mena Diaz, Juan
Mena Lumbreras, Andres
Mena Lumbreras, 
Fernando
Mena Mercado, Andres
Mena Penella, Raul
Mena Perez, Juan
Mendoza Ruiz, Jorge
Montero Zayas, Jose 
Antonio
Montoro Toledo, Vicente
Muñoz Lopez, Jose
Muñoz Lorente, Antonio
Muñoz Martin, Juan Carlos
Navarro Ruiz, Manuel
Orti Mateu, Vicente
Peña Fernandez, Daniel
Peña Fernandez, Pedro
Peña Navarro, Pedro
Peña Navarro, Eduardo
Perez Iniesta, Carlos
Perez Irnan, Jose Manuel
Perez Martinez, Raul
Perez Martinez, Alejandro
Perez Pinilla, Alejandro

28



29

Comissió
Perez Torres, Jesus
Perez Torres, Mario
Raga Guijarro, Miguel
Requena Martinez, Nicolas
Rodenas Aleis, Ferran
Rodenas Mercado, 
German
Rodenas Serrano, 
Fernando
Rodenas Serrano, 
Francisco
Rubio Jerez, Crispulo
Sanz Almerich, Diego
Sanz Borreguero, Fº Javier
Sanz Nogales, Diego
Serrano Zayas, Roberto
Shan Zafra, Nestor
Shan Zafra, Sergio
Silla Caravaca, Vicente
Sorli Chust, Daniel
Tamarit Villarroya, Miguel 
Angel
Torres Amores, Jose 
Manuel
Tortosa Martinez, Rafael
Zapata Picazo, Antonio 
Jose
Zayas Igual, Manuel

Zornoza Conejeros, Juan 
Carlos

29



30

On anirem?
Falla gran 

Germans Miñana
Artistes
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Cadafal: 
-Baco alçant una copa de vi i 
un romà dalt d’un pilar, amb 
un estendard amb el lema de 
la falla.

En la falla ens preguntem,
com diu el lema en llatí,
amb ignorància: on anem?
alçant una copa de vi.

“Quo imus?” volem saber,
i ningú ens diu la resposta
rient-se amb gran plaer.
Estaran fent-ho a posta?

Tinc mania que estem perduts
si depenem dels polítics,
i es creuen, els sabuts,
que no anem a ser crítics.

Serem habitants d’un desert
si no anem espavilant,
i acabarem, sabeu que és cert,
amb una mà rere i l’altra davant.

-Esquerra: Dona romana 
asseguda damunt d’un capitell.

Aquesta dona li demana,
un càrrec d’assessora
i treballar mitja setmana
a cent eurets per hora.

No està exigint-li massa,
perquè és un treball molt dur.
Només ho sap qui ho passa:
política en estat pur!

Ara tenim tants assessors,
potser més que funcionaris,
que ens costen molts milions
doncs tenen uns grans salaris.

On anirem?
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-Dreta: Carro de cavall amb dos 
romans.

Aquest és el nou model
per transportar mercaderies,
ja que al gasoil, com sabeu,
li apugen el preu tots els dies.

Els pobres dels conductors
ja no saben què han de fer
per millorar les condicions
d’un treball tan desplaent.

Moltes nits fora de casa,
lluny dels seus parents
i l’ansietat els acaça
perquè han d’arribar a temps.

Sempre angoixats pel mercat,
doncs tenen hora assignada,
ja que si arriben molt tard,
potser no cobren la càrrega.

Són ells qui porten el menjar
per omplir les prestatgeries,
i millor els haurien de tractar,
i agrair-los-ho tots els dies.

Escena 1:

Front:
Un romà fent l’alt a un ciutadà a 
qui va a denunciar.

Són com una pandèmia
perquè estan pertot arreu.
Els controls d’alcoholèmia
persegueixen a qui beu.

La gent es queixa i crida
quan els paren en un control,
mes posen en perill la vida
si mesclen cotxe i alcohol.

Per molt que els denuncien
alguns continuen igual
i amb perill conduixen,
amagats pels caminals.

No siguem tan inconscients,
hem de tindre més trellat,
o potser acabarem,
contra un mur, estavellats.
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Escena 2:

Un ciutadà fugint perquè volen 
tirar-lo als lleons.

Als pobres ciutadans
ens volen tirar als lleons,
i sense remei ens devoraran,
eixa colla de fartons.

No sabem quant de temps
anem a poder resistir,
i encara que siguem valents,
no ens lliurarem de morir.

Ens apugen els impostos,
-Mare de Déu quin càstig!-
i assumir tots eixos costos
ja ens dona un poc de fàstic.

La llum està molt cara,
no para de pujar,
i si la tendència no para,
no sé on podem arribar.

Darrera la llum va tot:
el peix, la carn i l’embotit,
i torrar cansalada al foc,
només ho faran els rics.

Sempre ho veuràs igual,
a pagar, el treballador,
i els que ja estan col·locats,
són els qui viuen millor.

Haurem de tancar la boca
i al cul, posar-nos un tap.
O nuar-nos al coll una roca,
i tirar-nos d’un pont, de dalt a 
baix.
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Escena 3:

Darrere:
Panoràmix, amb un putxero, 
prepara un beuratge per als 
fallers de quota.

Açò serà una sangria
o un putxero de Nadal?
Porta així tot el dia
remena que remenaràs.

Aquest beuratge és màgic,
et dona una força brutal.
Per als fallers és fantàstic,
és pura energia vital.

L’única raó de seguir
sent un faller de quota,
és perquè podem ingerir
aquesta poció ignota.

No li veiem altra raó,
doncs l’únic que fem els fallers
és pagar, amb devoció,
un bon grapat de diners.

Per què acudim a la falla
com uns endimoniats?
Serà que li posen cassalla
a aquest preparat infernal?

On està el profit
que obtenim per ser fallers,
si només ens emportem que crits
de veïns i forasters?

En el nostre gran pecat
portem també la penitència,
perquè estem encantats
per l’esperit de nostra festa.

I la seguim amb passió
perquè ens han parit així,
si no fora per això,
estaria a prop el seu fi.

Llarga vida a la falla!
Seguiu, fallers, lluitant!
I guanyareu la batalla,
sempre que aneu pagant...
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Escena 4:

Astèrix i Obèlix: la resistència 
als romans que governen el 
València CF.

Trobem en estat de guerra
al “gran” equip del València
un equip tirat al terra
per la seua ineficiència.

Des que entrà el nou dirigent,
l’inefable Peter Lim,
a tota la parròquia Xe,
l’ha ficada en un tarquim.

Governa el club com una empresa
que li renta molts diners,
i ha deixat bona mampresa
i un equip que no juga a res.

L’afició està molt farta,
els accionistes, descontents,
tothom parla d’estafa
per no complir el promès.

Lluitarem contra el romans,
com Àsterix i Obèlix,
per poder reviscolar
com la famosa au Fènix?

Arribarà algun dia l’hora
en què a Lim derrotarem,
i podrem fer-lo fora,
a ell i a la seua gent?

El València és sentiment,
l’orgull d’una afició!
Acabem el patiment
i alcem-nos en rebel·lió!
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Escena 5:

Ninot de l’exposició:
Ximo Puig, com a Pilatos.

En alguna ocasió,
l’Honorable Ximo Puig,
quan ha de prendre decisions,
sembla que este home, fuig.

D’entrada, prohibí les falles,
i als artistes i artesans
els deixà en les acaballes
i en la cara, un pam de nas.

Quan el virus ja minvava,
anuncià als quatre vents
que ell les mans es llavava,
que no volia saber-se’n res.

Cada ciutat o barriada
podia determinar,
si la falla la plantava
o se la volia guardar.

I així les Juntes Locals
desfullaren la margarida
seguint raons personals:
la festa estava ferida.

El Cap i Casal, que sí;
Gandia i Torrent, també;
a Alzira, alguns d’allí;
i Elda digué: -“No ho sé”.

Tot i que ara trobem
que plantar fou un encert,
a alguns artistes veiem
amb un futur incert.

Hem d’anar tots a una
per tindre una festa potent,
com feren a Fuenteovejuna,
aquell poble tan valent.
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Escena 6:

Un gladiador ben armat i 
un altre no gens. Una lluita 
desigual.

És una lluita desigual
i tenim les de perdre:
lluitem contra gegants
que tenen millor armes.

Per molt que els valencians
oferim glòries a Espanya,
des del govern estatal,
només ens donen que canya.

No tenim cap subvenció,
no solten ni un gallet,
ni per acabar el corredor
ni per a fer-nos un vermudet.

Tant si governen els de la rosa
com si ens manen els blaus,
a Madrid els fem prou nosa:
pensaran que som babaus?

Només volem que ens donen
el que reben altres paisans,
perquè ben bé que s’agenollen
davant bascos i catalans.

Jesús Ignasi Moragues.
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Imatges 
gràfiques 

de les falles 
2021
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Falleres brillants

Alejandra 
Pérez  Irnan

Maria Victoria 
Serrano Zayas

Amparo 
Rodrigo Alejandro

Raquel 
Serrano Zayas
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Yolanda 
Garrigues Cebrian

Falleres brillants
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EDUARD PEÑA, VOSTRE 
PRESIDENT.
Eduard, m’han demanat escriure alguna cosa per a d’ell. Recorde la 
primera volta que vaig veure la seua dona Vicky la vaig recordar a la 
Cort d’honor de la FMT, perquè jo era més xicoteta però tenia la costum 
d’aprendre de memòria el nostre Llibre oficial faller “El Granerer” de cada 
any i eixe jo estava a la Cort d’honor de la FMIT, fa ja molts anys. 

Amb el pas del temps, he anat coneixent-lo més a prop, perquè sempre el 
món de les falles et regala persones i moments que recordes sempre i que 
et fan valorar-les.

Crec que parlar d’Eduard com a president és fàcil, perquè només cal 
pensar que 6 anys al front d’una comissió amb tanta gent, és el que deu 
ser lo difícil. Però, perquè m’ha tocat viure-ho de molt prop, considere 
als qui estan al front d’una comissió de falla, gent valenta, treballadora 
i sobretot fallera, que és el més important. Per què... com deixes la teua 
família per dedicar-te a la falla, com deixes el teu treball per dedicar-te a la 
falla, com perds tants caps de setmana per a dedicar-te a la falla? Doncs, si 
no eres valent i faller això és impossible. 

Si hem de parlar d’ell al món familiar, doncs crec que Vicky és el seu motor, 
el seu pilar i el seu “pepito grillo”, per a lo bo i lo no tan bo.  Ella, encara 
moltes voltes sense poder, sempre al seu costat, així que no sabria dir si té 
més mèrit ell o ella. El que si tinc clar, és que la Falla Barri Sant Gregori la 
porten al cor, que per ella lluiten en primera o en sexta fila, que les falles 
són un dels seus modes de viure i que teniu molta sort de comptar amb 
persones com ells. 

Eduard, no sé si és l’últim o no, però hui pots estar ben orgullós del que 
fas i  de com eres i no oblides mai que la feina que uns anys has fet, han 
servit per a complir il·lusions que mai s’obliden, els somnis de Bea, Mónica, 
Laura, Maite i Eva, Claudia, Lucia, Rebeca, Sara i Carla, dones i xiquetes que 
han compartit amb tu aquests 6 anys,  i estic segura que mai oblidaran 
l’afecte i atencions que sempre els has regalat. 

Gràcies per comptar amb mi i la meua família per a ser part de vostre 
2022, unes falles tan esperades per a tots, eixes falles per les que els qui 
vivim d’una manera especial les falles, seran més que merescudes. 
Enhorabona per ser una gran persona, un gran president i sobretot, un 
gran faller. 

Mari Carmen Royo 
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Passat,
present i
futur a 
les falles
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EL RECORD ÉS 
INHERENT A LA 
MEMÒRIA

I nosaltres no volem oblidar-nos del nostre passat, per això, 
hem volgut plasmar de forma gràfica alguns dels records 
que tenim en tots aquests anys que portem com a falla, ja 
que recordar és rememorar, gaudir i viure en el present allò 
que ens ha fet tan feliç en el passat.
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MÚSICA I FALLES: 
EL PASDOBLE
Per Adrián Fernández Marín

PREÀMBUL
Música i falles. Tots dos conceptes que no poden deslligar-se 
i per això, estan relacionats ja que la festa de les falles porta 
amb si l’alegria sonora de la música. A la gran policromia 
de la ciutat, radiant pel seu sol i embolicada de la seua olor 
de pólvora, brillen els sons instrumentals de les bandes de 
música, que passegen pels carrers i places. Però, la música no 
s’associa a la festa tan sols en aqueixos dies, perquè s’inicia 
en actes preliminars com: La crida, l’elecció de les Falleres 
Majors, la replegà, les cavalcades…

Un dels elements fonamentals de les falles és la música, 
ja que és l’encarregada de posar banda sonora a les festes 
més grans de la Ciutat de València i dels valencians. És part 
fonamental de la festa i durant la setmana fallera, són moltes 
les bandes i xarangues que fan que no s’escolte a València el 
silenci, aportant amb les diferents melodies festa i diversió 
tant als fallers com als valencians i forasters que viuen la 
festa a peu de carrer.

Quan pensem en falles, pensem també en la música, i l’estil 
de música per excel·lència a València és el pasdoble. Per això, 
pensar en falles és pensar en pasdobles.
L’aportació del pasdoble a la cultura espanyola ha sigut 
de gran importància. El pasdoble és una composició 
internacionalment reconeguda i ens identifica mundialment. 
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Musicalment, el pasdoble és una peça composta en la 
forma marxa, de naturalesa per tant, marcial, composta en 
compàs binari o de 2 per 4, i amb tempo allegro moderato, 
més mogut que la marxa encara que no desmesuradament. 
El pasdoble consta de tres parts: introducció (sobre el 
concorde dominant), primera part (en to principal) i segona 
part o trio.

El pasdoble és un tipus de música àmplia i diversa per les 
seues diferents lletres, per dirigir-se a un ampli públic, per 
interpretar-se en àmbits completament diferents… Per 
aquesta raó, podem dir que existeixen diversos tipus de 
pasdobles: pasdoble-marxa, pasdoble taurí, pasdoble de 
concert, pasdoble festiu i pasdoble-cançó. En les Falles 
destaca el pasdoble festiu per la seua composició alegre i 
popular destacant entre ells Paquito el chocolatero, Amparito 
Roca o el Fallero.

PASSAT
El pasdoble ha sigut present des de fa molts anys en les 
nostres vides i determinar el seu origen és una tasca àrdua 
a causa dels diferents estudis i teories que, durant anys han 
dut a terme historiadors i musicòlegs.

D’una banda, l’escriptor Mariano Sanz de Pedre esmenta 
en els seus llibres que l’origen del pasdoble es remunta a 
les danses primitives del segle XVIII. D’altra banda, es parla 
de la possible herència deixada per alguna dansa, com la 
cercavila, introduït a Espanya en el segle XVI. Fins i tot alguns 
autors parlen de l’arrel marcial de la música, que ho acosta 
clarament a les marxes militars.
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Altres investigadors mencionen que el pasdoble s’uneix al 
folklore quasi a la fi del segle XIX, sent les bandes militars 
les que s’institueixen precursores en la seua interpretació, 
que en tindre també continguts d’elements folklòrics 
regional passen al repertori de orquestinas i als organillos. El 
musicòleg José Subirá considerava que el pasdoble procedia 
directament de la tonada escènica, tenint el seu origen com 
a marxa militar, que per etimologia es creu que deriva del 
francés “pas-redouble” (pas redoblat, en espanyol). Es tracta 
d’una marxa ràpida d’infanteria que regulava i agilitava el 
pas dels soldats (“a pas doble”, més ràpid que a pas normal). 
Per aquesta raó, el pasdoble és un tipus d’obra musical 
tocat per bandes per a marxes militars des de 1780. Pot ser 
considerat, en essència l’estendard sonor que identifica la 
nostra música. Es tracta d’un ritme alegre, ple d’empenta, 
castís, flamenc unes vegades, però sempre reflex de la gràcia 
i més genuí sabor espanyol.

En qualsevol cas, si s’origina exclusivament de la tonada 
escènica, si el seu origen més arcaic són aquelles antigues 
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danses del segle XVIII, si ve d’un tipus en concret de marxa 
militar o si el seu origen i evolució són tot l’esmentat, és a 
dir, que procedisca de les tonades i danses dels segles XVII 
i XVIII modificant-se posteriorment amb la influència de les 
marxes militars, la veritat és que els compositors de l’època 
no van oblidar incloure pasdobles en les seues obres i totes 
les sarsueles, entre masurques, polques, jotes o romances 
compten amb algun pasdoble. Aquest gènere va tindre gran 
èxit en el teatre líric, perquè són moltes les sarsueles que 
inclouen pasdobles per a situar l’acció de l’obra en el món 
taurí com per exemple El Barberillo de Lavapiés o Pan y Toros. 
També ha arribat a l’òpera, destacant, entre altres la Cançó 
del Toreador de Carmen o El Gato Montés.

Però després d’aquest passeig històric sobre el pasdoble, 
com arriba aquest tipus d’obra musical a les festes falleres? 
Doncs bé, com a necessitat d’acompanyament musical 
en cercaviles a causa de les característiques anteriorment 
esmentades (peça alegre, de compàs binari, festiva…) 
arribant a ser l’estil musical més important en el nostre 
passat.

Són molts els pasdobles que, per excel·lència s’associen a 
la festa fallera, però sens dubte un dels més representatius 
és El Faller, (peça del Mestres Serrano, valencià i entusiasta 
de les festes falleres) interpretada per la seua popularitat 
en les cercaviles falleres la composició alegre de les quals i 
melodiosa es troba infiltrada en l’ànima de la festa fallera. 
Així, el dia 18 de març de 1929 s’estrenava a València “El 
Faller”, constituint un èxit artístic i un llegat que ha arribat 
fins als nostres dies.



64

PRESENT
És evident que, el pasdoble, és un fenomen cultural i ampli 
ja que inclou lletra, música i fins i tot ball. A més, al llarg 
del temps s›ha anat interpretant en diferents llocs: sales 
de concerts, templets, places de bous o fins i tot en les 
cercaviles, com veiem en Falles.

Si repassem els actes fallers que els músics realitzem, 
observem que no sols s’escolten els pasdobles en la setmana 
fallera sinó també en els diferents actes previs aqueixa 
setmana. Així, el pasdoble es converteix en la mena d’obra 
més aquest tipus d’obra més interpretat, perquè som milions 
de músics els que omplim els carrers de la nostra província. 
Però en les Falles no tota la música sona per part de bombos, 
clarinets, tubes, o saxofons. Hi ha una part molt important 
i fonamental que està directament relacionada amb les 
arrels de la festa. Em referisc al tabal i la dolçaina, dues dels 
instruments més antics, presents des del segle XV, i lligats 
a la cultura valenciana. Tots dos instruments també formen 
part de la cultura musical fallera, perquè moltes comissions 
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han implantat durant els últims anys la coneguda com la nit 
dels ‘albaes’. Una nit en la qual el ritme del tabal i la dolçaina 
acompanya als versadors i cantadors que s’encarreguen 
d’interpretar cançons amb ritmes repetitius que dediquen 
a les figures més representatives de les comissions falleres 
com són els Presidents i Falleres Majors. No sols escoltem 
aquests instruments en aquesta nit sinó que també 
els podem veure i escoltar en cercaviles, danses i altres 
actuacions culturals que es realitzen durant la festa fallera.
Però, només escoltem pasdobles quan veiem desfilar a una 
falla? La resposta és no. Actualment, no sols s’interpreten 
pasdobles als carrers de la nostra ciutat ja que les bandes 
de música s’han anat modernitzant, realitzant arranjaments 
de diferents cançons propis de l’època al llarg dels anys, 
com per exemple cançons de Abba, Mecano, Rafael i fins i 
tot cançons d’Álvaro Soler o Morat. A més, també s’escolten 
altres estils musicals diferents al pasdoble com el reggaeton, 
rock o disco.
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FUTUR
Queda clar el fonamental que és la música per al món de les 
falles, per això no podem concebre aquesta festivitat sense 
música en directe.

Però, quina és la previsió del futur? Tenint en compte tot 
el reflexionat fins ara, la música continuarà evolucionant, 
naixent nous estils i melodies dia rere dia però el que és obvi 
és que el pasdoble sempre acompanyarà a la comissió fallera 
com a banda sonora en els seus actes oficials durant la festa 
de les falles. Com hem vist fins al moment, probablement 
en un futur continuarem escoltant pasdobles, més antics 
o més moderns, però sempre seran pasdobles. L’únic tipus 
de música que canviarà seran els arranjaments de xaranga, 
que s’escoltaren als carrers de la nostra ciutat en funció de 
l’època en la qual ens trobem. 



67

Esperem al pròxim mes de març, on els músics tenim una 
cita important amb les comissions falleres i amb la festa més 
important de la nostra ciutat. Molts seran els curiosos que 
eixiran als carrers per a comprovar en primera persona la 
passió per la cultura, la pólvora i la música. La veritat és que 
els músics tenim ja preparada la nostra carpeta de pasdobles 
per a omplir amb les nostres melodies a ritme de pasdobles 
els carrers de la ciutat, animant i fent gaudir tant a fallers 
com a veïns i turistes.
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LES FALLES DEL 
PRESENT: ENTRE LA 
TRADICIÓ I EL PROGRÉS
Per Albert Sesé

No sé si alguna vegada hauran fet l’exercici de tractar de 
recuperar el primer record que tenen sobre les Falles, bé 
participant directament en la festa o bé disfrutant-la com 
observadors. És probable que no siga fàcil o tot lo contrari, 
pero de poder fer-ho, lo que segurament generarà en els 
seus caps és eixa natural tendència a la comparació respecte 
els temps actuals; sobre tot, si ya tenen una certa edad, i per 
tant, perspectiva suficient de comparació.

Independentment de la bonança econòmica i social del 
moment que ens toca viure, els humans solem tindre 
nostàlgia del passat, bàsicament perque mai torna, i perque 
és dur viure en la incapacitat de voler canviar-lo. Pero també 
podem autogenerar una chicoteta trampa cognitiva: pensar 
que qualsevol temps passat fou millor. És lo que algunes 
corrents de pensament han denominat com declinisme, i que 
no té res de nou, perque ya els grecs, a la seua mitologia, 
incloïen esta sensació. El seu temps es dividia en períodes 
en fase de decliu: or, argent, bronze, heroica, i la present, la 
que vivien en eixe moment, que era la de ferro. Aixina que, 
els antics grecs ya pensaven que estaven vivint en el període 
més horrorós de la història, i ademés, que el futur només 
anava a empijorar.
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El terme declinisme fou acunyat fa unes 3 dècades pel 
politòleg nortamericà Samuel P. Huntington, referint-se a la 
creença de que una institució, sobre tot un país, un sistema 
polític o econòmic, està experimentant una decaiguda 
significativa i possiblement irreversible. Segurament 
recordarem cóm els més vells de la nostra família ya havien 
dit això de que “estàvem bé, estem mal, i estarem pijor”. 
Darrere de este fenomen podem trobar algunes raons 
psicològiques, com per exemple, la de que els humans 
tendim a recordar millor els aspectes positius de la nostra 
vida i a amagar o reprimir els negatius. I també que el 
període de màxima activitat memorística compren les 
primeres èpoques de la vida, infància i adolescència, en les 
que, en general, també són més susceptibles de generar 
vivències positives. Dins d’estes vivències primerenques 
també trobem figures familiars i socials de referència 
capital, en les quals hem pogut aprendre a viure, baix la 
seua protecció i guia. Eixa sensació de sentir-se guardats 
és un record nostàlgic que va cobrant molta força i més 
recurrència quan aquelles figures ya no estan entre nosatres.

Esta sensació és només això, una sensació, si comencem a fer 
un juí objectiu almanco de les variables socioeconòmiques 
i sanitàries, encara que estiguem patint els efectes d’una 
pandèmia com la produïda pel COVID19. Per exemple, 
només cal comparar els efectes de la que s’anomenà grip 
espanyola de 1918, que tingué una letalitat aproximada 
de entre el 10% i el 20% de les persones infectades, sense 
distinció d’edat (la del COVID19 està al voltant del 2%). 
Serien incontables els exemples econòmics, sanitaris, o 
socials, en els que podem concloure que, sense discussió, el 
passat no és millor que el present, i que per tant, els “good 
old days” no deixen de ser una ilusió nostàlgica.
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L’atra cara de la moneda representa aquella opció que 
aposta sempre pel canvi, que valora positivament desfer-se 
de lo antic i fruir de lo novell, perque creu que conservar 
els hàbits i les costums no és òptim, ya que tot es fa tediós 
i acaba perdent el sentit dels “nous temps”. Es tracta d’una 
forma de pensament que valora la innovació per damunt de 
qualsevol atra cosa, de forma que el progrés sempre té una 
connotació positiva, mentres que tot allò que permaneix es 
considera negatiu, conservador, reaccionari, un retrocés, en 
suma. Abans de la Ilustració, allà pel segle XVIII, les societats 
tractaven de millorar linealment cap a una salvació en el 
marc d’un context espiritual, que podia ser entés com un 
ascens. Pero aquell Segle de les Llums, en Revolució Francesa 
inclosa, tractà de dissipar les tenebres de la ignorància de 
la humanitat per mig del coneiximent, la ciència, i la raó. El 
pensament de la Ilustració sosté que el coneiximent humà és 
capaç de combatre la ignorància, la superstició, i les formes 
tiràniques de govern per conseguir un mon millor.

I certament que la Ilustració fou un motor imparable que 
canvià la fisonomia del nostre mon, a tots els nivells. Eixe 
conjunt de canvis foren identificats com el “progrés”, buscar 
explicacions científiques a la realitat per tractar de modificar-
la i trobar la felicitat. I en aquells temps, en una humanitat 
en tant de marge de maniobra per millorar, la fe en el 
progrés fou realment un camí de victòria. El problema de 
la visió positivista del progrés és que no repara en discernir 
clarament qué resulta millor canviar en cada circumstància 
concreta; simplement aposta pel canvi, encara que no 
dispose d’elements suficients de valoració del seus efectes.

Enmig dels dos moviments, el de conservar o el de 
progressar a tota costa, es troben especialment les tradicions 
culturals, i en particular, la nostra festa fallera. I cal pensar 
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que, d’inici, solem parlar de “tradició” fallera. Per tant, al 
nostre colectiu trobem moviments més de tall “tradicional” i 
atres de tall més “progressista”. Els dos, en extrem, poden ser 
ben problemàtics; el primer per negar qualsevol adaptació 
als temps i el manteniment bizantí de lo heretat, i el segon 
per tractar d’innovar els elements de la festa, podent arribar 
inclús a desvirtuar en excés les seues característiques 
diferencials.

Des d’un punt de vista eclèctic, probablement el més eficient 
a priori, la estratègia de les Falles del present deuria ser la 
d’establir un cert consens al voltant, tant dels elements que 
més les identifiquen, com dels aspectes organizacionals i de 
gestió de la festa. Atenent per exemple a la indumentària, 
hem vist canviar aquells trages “estàndar” dels homes, aquell 
uniforme negre, en camisa blanca, gorguera, i faixí en borles, 
per una plèiade de vestimentes diverses, que si bé estan 
basades en el saragüells i el torrentí, ya estan donant pas a 
modalitats “inventades”, fruit de la innovació. Sembla clar 
que les dos visions en mesura són útils, la del progrés, per 
buscar una millor adaptació a la història de la vestimenta 
valenciana, pero al mateix temps, la conservadora, que 
tracte d’acotar i mantindre només aquelles que siguen més 
fidels a la nostra tradició, i que la facen identificable.

Lo mateix es pot traslladar a les pròpies falles, als 
monuments, i per exemple, establir que només es facen 
parots, o que no s’empre suro blanc, i prime el cartó. O en 
l’atre costat, tractar de ser innovador al màxim, i donar-li a 
la falla el sentit complet de llibertat que té una obra d’art, 
en temàtiques, formes, i materials. De nou, trobem un punt 
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de tensió important (¿positiu?) entre qui preferix falles més 
“clàssiques” front a qui valora molt més la “experimentalitat”. 
Si atenem a lo que la falla significa, el monument representa 
tot allò negatiu i criticable en un format artístic i satíric, 
per oferir-lo al foc i així, en el sacrifici, ser més conscients 
d’eixe “costat obscur”, que en conseqüència, ens permeta 
ser millors. Si tenim en conte que la falla és una obra d’art, 
potser que tingam més dificultats per establir un estàndar, 
perque segurament, al fer-lo, estaríem coartant la forma 
de representació d’eixos aspectes negatius i criticables del 
nostre dia a dia. Encara dins d’uns llímits amples de creació 
artística, la idea del “ninot” és important, per tradició, i cal 
protegir-lo, pero sense tancar la porta a noves expressions.

¿Per qué adés posava un interrogant respecte a si era 
positiva esta discussió? Perque la diversitat és important 
pero sobre tot el coneiximent d’eixes diferents possibilitats 
d’entendre cóm ha de ser una falla. Encara que em trobe 
acadèmicament lluny del psicoanàlisis, Freud tenia raó 
quan expressava que “conèixer és amar”. Moltes vegades 
critiquem i censurem coses o fets probablement perque els 
desconeixem o no els coneixem suficientment. Ademés, 
la convivència de diferents estils també pot ajudar a 
refermar les opcions més clàssiques, i per supost, a complir 
les expectatives de més gent, en pensaments diferents. 
Si ho pensem un poc, el trànsit dels parots a les falles de 
cartó i pintura no s’haguera produït sense un període de 
convivència incruenta on al final es va optar per un format 
més vistós, que sobre tot fora capaç de vehicular de forma 
més realista allò que mereixia ser devorat pel foc purificador.

Hui trobem defensors a ultrança de la falla “conceptual”, en 
el sentit més artístic, que fuig de lo figuratiu, i que pretén 
comunicar una representació més intelectual, connotativa, 
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simbòlica... No serà la meua ma la que escriga en contra 
d’este moviment artístic, pero sí m’agradaria puntualisar que 
la festa de les falles és majorment una festa popular, i que cal 
apropar-la lo més possible al poble, fer-la accessible. En cap 
cas estic negant la presència de lo conceptual, sino més bé, 
tot lo contrari, d’estar present, que servixca per a que la gent 
puga assimilar i entendre l’art faller en tota la seua extensió, 
incloent monuments fallers “diferents”. Ara bé, lo que no em 
sembla tan interessant és introduir la conceptualitat com 
un element d’esnobisme, com una oportunitat d’establir 
una “èlit” fallera respecte a la “gleva” popular. I tampoc 
estic d’acord arribar a la caricatura: ¿s’imaginen que un 
artista faller plantara una falla “transparent” en un lema 
com “La Falla espiritual i eterna”, i cobrara el monument 
com si fora de secció especial? És a dir, que dins el rogle on 
deuria anar el monument, plante aire... això sí, presentant 
un plec de fulles explicant el “concepte” que vol transmitir. 
Segurament també tindria el seu públic, i algunes persones 
ho defensarien. Hi ha un refrany a Mallorca que diu que: 
“Entre poc i massa, la mesura passa”, i entenc que és de 
perfecta aplicació a la situació de caricatura que he descrit. 
Les opcions han de ser acceptables mentres siguen dignes 
de representar l’esperit faller, i no acaben desvirtuant-lo. 
Sincerament, crec que el secret de l’èxit està en fer conviure 
les dos concepcions, i tractar de que facen la sinèrgia 
suficient com per enriquir-se i al final, potenciar la festa 
fallera.

Són incontables els llibrets de falla que he escrit o en els que 
he participat, com articuliste o aprenent de poeta, i moltes 
vegades he tingut la sensació d’estar fent un treball que 
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no llegirà molta gent. I no per la inmodèstia de pensar que 
poca gent entendrà lo que vullc transmitir, sino per intuir 
que molts fallers i falleres estan a atres coses de la festa, 
més frugals, manco demandants de temps. Hui, que vivim 
penjats d’un mòbil i estem mal acostumant-nos a no llegir 
res que vaja més allà de 2 o 3 minuts... cada volta és més 
complicat atrapar als lectors en la (per a mi) preciosa faena 
de reflexionar sobre la nostra festa, i per qué no, entendre-
la com un divertiment. Per tant, el llibret, únic element que 
queda com testimoni imperturbable de cada any faller, 
com notari material de la celebració fallera, també està 
sent motiu d’anàlisis respecte al seu format, contingut, u 
orientació. Llibrets hi ha de mil maneres, des d’aquells que 
semblen un àlbum de fotos, a aquells que podrien competir 
en un tom de l’enciclopèdia Espasa-Calpe.

De nou, atre element susceptible de debat. Si volen saber la 
meua opinió, crec que cal preguntar-se per a qui escrivim un 
llibret, i sobre tot qui pretenim que el llixca. I si troben que la 
resposta ideal és que quants més persones el llixquen, millor, 
llavors hem de pensar un poc en qué i com escriure. Lo ideal 
seria incloure continguts de diferent intensitat, referint-me 
a la demanda de temps o esforç intelectual requerits, per 
poder satisfer les expectatives de la majoria de gent. Hem de 
pensar que no molta gent llix llibres habitualment, pero sent 
positius, podem pensar que els llibrets són una oportunitat 
d’or per potenciar la lectura, i també d’apropar a la gent a la 
poesia fallera, fonamentalment satírica.

Crec que cal recordar que la funció fonamental del llibret és 
la d’explicar en vers, ingeni i gràcia, tot allò que contenen 
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els monuments fallers de cada any, i de pas, presentar la 
comissió i el programa de festes. I per això és esta informació 
la que otorga al llibret el paper de fedatari de la festa. Aixina 
puix, el llibret ha anat transitant també des de formes més 
bàsiques a vertaderes obres d’art, tant des del punt de vista 
de la qualitat dels versos de les crítiques dels monuments, 
com des de la qualitat dels artículs que inclou, i per supost, 
del seu format i estructura. Probablement, el paper dels 
concursos ha potenciat el passar d’un llibret humil de 
grapes, a llibrets tresor, dignes de ser conservats en un lloc 
de privilegi a les cases. I ho diu una persona que va lluitar 
molt per fer del llibret una obra d’art.

Ara bé, com autocrítica, he de dir que la confecció d’un 
llibret no ha de estar només pensant en els premis dels 
concursos, si no també en les persones que potencialment 
el llegiran. Estem davant, novament, d’una tensió entre lo 
conservador i lo progressista, i volem, necessitem, que el 
resultat siga positiu per la festa, perque en el fons, d’això 
depen una part molt important de la cultura popular 
valenciana. Hem de tractar de conjugar el rol clàssic del 
llibret, més satíric i poètic, en el rol de reflexió, investigació, 
i difusió de temes relacionats en la festa o en aspectes del 
context sociocultural valencià. De nou, es tracta de buscar 
l’equilibri, pero sobre tot d’evaluar el seu efecte, no només 
si s’obté premi o no, si no per l’orgull que significa que els 
fallers i les falleres, grans i menuts, porten a gala el llibret de 
la seua comissió, que disfruten llegint-lo, que compartixquen 
eixa experiència, que generen la inquietut de conéixer 
llibrets d’atres falles, i al final, que es senten orgullosos de 
formar part de la festa, també a nivell cultural.

Tocant a lo organisatiu, és important trobar un encaix 
adequat dins la complexitat de la nostra societat actual, 
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tan identitària, i poc amiga de trobar consensos. Molts 
colectius en raons de sobra per demandar solucions als seus 
problemes, victimisen en excés, i al final, sembla com una 
paradoxa, que no volen realment solucionar-los; és a dir, es 
tracta de viure del propi conflicte. Les falles, com colectius 
transversals, hem d’afrontar els problemes fonamentals que 
envolten la nostra activitat, sense victimisme, pero en la 
força que ens pot donar la unitat, i dins un tauler de joc on 
cal fer compatible la festa en la vida cotidiana dels nostres 
pobles i ciutats, a on no totes les persones veuen en bons 
ulls la nostra presència. Necessitem que la pròpia estructura 
associativa fallera, com escola de democràcia interna, arribe 
a acords en tota la ciutadania per fer possible una festa 
sostenible des de qualsevol punt de vista, pero sobre tot que 
resulte perfectament tolerable inclús per aquelles persones 
contràries a la festa.

La celebració de les festes falleres a pesar de les condicions 
de restricció del COVID19 el passat setembre de 2021, 
no van provocar repunts als índexs d’incidència del virus, 
i suposaren tot un exemple de comportament cívic i 
responsable. Esta situació ens ha de servir d’exemple per 
creure que els fallers, quan volem, podem, i que hem 
de valorar molt més la potencialitat que com a colectiu 
cultural i festiu, tenim, per damunt d’interessos individuals. 
Sempre he segut de la idea d’entendre la festa assumint esta 
perspectiva macro, mirant per la festa molt més enllà de 
les parets de qualsevol casal, per chicotet o gran que siga, i 
per damunt de presidències massa individualistes, o d’atres 
interessos de grup, o inclús polítics. Precisament l’antídot 
contra el virus del individualisme es pot crear a partir 
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d’una millor organisació dels representants de la festa, que 
entre atres coses, no presente dependències econòmiques 
de subvencions públiques, per tal de procurar una total 
independència. Això no significa en cap cas que no s’haja 
de negociar i treballar conjuntament en els òrgans públics 
competents, ya que de no ser així, senzillament la celebració 
de la festa seria impossible.

Aquí tenim un atre front de discussió, entre una postura 
més tradicional, assentada en una gestió micro, centrada 
únicament en la pròpia comissió, i una postura més 
comunitària, que sacrifica part de la individualitat en favor 
del colectiu. No cal ser massa originals per pensar que les 
dos aspiracions han de poder trobar-se en un mateix camí, 
és a dir, potenciar lo colectiu i reivindicar des de la força 
que otorga la unitat, pero al mateix temps, respectar les 
especificitats de cada barriada i les seues gents. Moltes 
comissions falleres es convertiren en associacions culturals, 
i ara, probablement, convindria anar a una estructura comú 
que vertebre precisament lo que compartim, l’amor a la 
festa i les tradicions. Dins el marc actual, les idees al voltant 
d’una gran Federació poden ser interessants si entre tots 
conseguim dibuixar un camí clar, i uns objectius ben definits, 
pero sobre tot, compartits. Eixa nova estructura ens ha de 
poder facilitar la construcció d’un eix vertebrador fort, que 
potencie la sinèrgia, una paraula tècnica que en el nostre cas 
significa “germanor”. Pero també un eix que no estandarise 
en excés, i que faça possible la diversitat, dins un objectiu 
comú.

Hi ha molt més elements de les falles del present sobre 
les que eixa força de tracció entre conservar o canviar pot 
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estar actuant, i que poden tindre un impacte significatiu 
en les falles del futur. Espere que este chicotet assaig lis 
servixca per reflexionar i ser més conscients de la riquea que 
atesora la festa fallera, pero sobre tot, del poder que tenim 
com a colectiu per decidir, de forma civilisada, i arribant a 
consensos fonamentals,lo que volem que siguen les Falles. 
Tenim eixa responsabilitat i no podem fugir de lo que 
significa haver segut declarats Patrimoni Inmaterial de la 
Humanitat. Hem d’aprofitar la lluita entre la conservació i el 
canvi per reflexionar sobre lo que volem ser. La Falla és una 
forma de vida, una forma d’entendre les relacions humanes, 
un moviment associatiu que vertebra el contacte entre 
les persones que compartixen veïnat i carrers; chicotetes 
organisacions en una estructura interna rica i complexa que 
fan possible el milacre anual de la festa, i que donen una 
part important del sentit a la vida de les persones. No de 
forma gratuïta, molta gent considera que el seu any vital 
comença el dia 20 de març... A banda, les falles representen 
una activitat econòmica tan gran, que no només tenim 
una responsabilitat cultural, sino també socioestructural, 
de manteniment dels sectors econòmics relacionats, en els 
quals hem de compartir un projecte ilusionant i sostenible, 
respectuós en la diversitat, i que no desfigure les arrels 
valencianes.

Gràcies a la Falla Barri de Sant Gregori de Torrent per 
donar-me la oportunitat de colaborar en eixe gran projecte, 
en humiltat pero en passió, d’anar construint els ciments 
de lo que seran les falles del demà, des d’un present ple 
d’alegria i d’iniciatives que valoren assenyadament els canvis 
i el progrés, i al mateix temps respeten la fisonomia d’allò 
més clàssic, identificador, i tradicional de les falles. I gràcies 
a vosté per llegir este llibret de falla. El camí hem de fer-lo 
junts, i estic segur de que ho conseguirem.
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PASSAT, PRESENT I 
FUTUR DEL LLIBRET 
FALLER. 
Hugo Morte

Evolucionar cap a altres formes de fer llibret és necessari. La 
innovació en tots els àmbits de la festa fallera, és necessària. 
Respectar els motius del seu naixement, el seu orige i els 
fonaments primigenis, són necessaris per a innovar

El llibret és viu i és un vehicle de comunicació amb la 
societat, cada context històric, social, cultural  i festiu 
correspon a formes i formats diferenciats. És evident que el 
llibret ha evolucinat i molt, i el més important, evolucinarà.
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El seu orige del primer llibret editat que es conega, data de 
1855 on l’advocat i polític, Josep Bernat i Baldovi, va publicar 
en la falla de la Plaça de l’Almudi de València, El conill, 
Visanteta i D.Facundo, una poesia erótico satírica, pròpia de 
la literatura de canya i cordill o de fil i canya de l’època. El 
format d’aleshores, normalment consistia en un full, o un foli 
plegat en quatre, o també en llibrets de diverses pàgines, 
escrits en vers o en prosa que tractàven temes variats. El 
seu nom, “de fil i canya” o “de canya i cordill”, els ve donat 
per la forma en què el producte s’exposava a la venda: els 
exemplars estaven penjats d’un cordill i agafats amb un tros 
de canya a manera de pinça, perquè no se’ls emportés el 
vent. 

Ha existit casos molt particulars que cal destacar, com el 
llibret de la Falla Jacinto Benavente-Reina Dª Germana de 
València, o Falla King Kong, que va ser una revolució de 
l’època.
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L’explicació i relació de la falla amb  format de poema 
satíric, ha donat pas a llibrets més acurats, com per 
exemple, monogràfics que destaquen alguna efemèride 
o investigacions al voltant de la festa fallera. Destacar que 
els actuals concursos com la GVA o Lletres Falleres estan 
marcant  el disseny, el format i continguts del llibret actual. 
Llibrets que es cuida tant el continent com el contingut el 
disseny, les fotos, les il·lustarcions i les aportaciosn literaries. 
Poblacions com Torrent, Silla, Sagunt, Alzira, Cullera, Gandia, 
Xàtiva o Tavernes de la Valldigna són bressol de grans 
edicions de culturs festiva. Una font molt ptent del llibret 
actual el podem vore en la platafrma digital  ISSUU.

I el futur del llibret?

Sense cap dubte, anem al llibret digital i interactiu. No em 
referix a un pdf o els de les plataformes digitals. Ens referim 
a llibrets que es puga interactuar amb ells, adaptats a 
quelsevol plataforma i format. Tablets, mòbils o ordinadrs.
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LA SEDA
Per José Eduardo Puertes Pérez
Indumentarista
President de la confraria de sant Jerónimo del Col·legi de l’Art 
Major de la Seda i Component de la junta de govern

La Seda motor del desenvolupament de la nostra economia 
primera característica del vestit dels nostres avantpassats

 La introducció de la sedicultura en la península hispànica 
arriba amb el domini àrab de la península, per la ruta de la 
seda africana, des d’aquest moment , els àrabs, teixeixen 
teles d’indiscutible valor, prevalent la temàtica islàmica, 
(dibuixos geomètrics o fruiters) això porta la implantació de 
la criança dels cucs per a l’obtenció de la preuada matèria( el 
que es coneix com sedicultura) tenint en les nostres terres el 
seu major desenvolupament ja que tenim unes condicions 
naturals que afavoreixen l’expansió de la criança de cuc, 
que es la primera baula per a la producció del preuat teixit , 
l’enramat industrial ,contínua amb el filat , el pintat i acabem 
amb la tejeduría.

La implantació és contínua i amb gran perspectives de 
negoci , la qual cosa fa que en el segle XV en concret en 
1477 el carrer de les Barques a casa del notari Bernardo San 
Feliu S’ajunten un número de 51 teixidors, d’origen jueu 
conversos, mossàrabs ,genovesos creant-se la confraria de 
Sant Jerònim com a vincle d’unió entre ells ,aviat en 1494 
compren un antic palau i les terres circumdants en l’actual 
carrer de l’hospital al costat de ,l’antiga porta de la muralla 
de Torrent donant origen al barri de *velluters, on es troba 
actual col·legi de l’art major de la seda.
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Tenim, que centrar-nos en aquesta època en què la religió és 
una part fonamental de la nostra cultura ,per a comprendre 
que els oficis s’agrupaven entorn de la devoció del seu 
sant i patró triant els teixidors bé de seda o de vellut a Sant 
Jerònim per considerar-se a aquest sant tan erudit (va ser 
l’encarregat de compondre la vulgata, actual bíblia ) , per 
considerar que era el primer cardenal que es va vestir de 
seda, però també Sant Jerònim tindrà la seua etapa de 
anacoreta en la qual confraternitzaria amb un lleó.

Això té relativa importància però el capelo cardenalicio i el 
lleó al costat de la tillerola, ferros i llançadora (eines per a la 
confecció de la seda i el vellut) són dos dels emblemes de 
la confraria de sant Jerónimo i com no de l’actual col·legi de 
l’art major de la seda.

Amb aquestes premisses comença l’esplendor del comerç i 
fabricació de teixits en seda que serán el motor de la nostra 
economia al llarg de 300 anys.

Ens convertim en els principals productors de matèria 
primera ja que tenim dues característiques necessàries per 
al cultiu del cuc, la temperatura i la humitat que afavoreixen 
de manera extraordinària la seva producció , a la cases 
valencianes i en l’espai conegut com cambra es localitzen 
dels obradors que amb sistema de callizos col·locats a 
diferent altura es conreen els cucs passant a ser la primera 
tasca del dia la seva cura i alimentació , a l’ésser uns animals 
molt voraços gran part de les nostres terres es dediquen a 
la criança de moreres per a poder alimentar-los canviant 
d’aquesta manera el paisatge existent, en moltes ocasions, 
el cultiu de cereals per aquest arbre tan característic fins i tot 
avui en la nostra geografia.
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Una vegada centrats en l’origen i la producció d’aquest 
producte la nostra economia sofreix una tremenda 
transformació ja que els ingressos que produeix la 
sedicultura son tals que el nostre port passa a ser un 
dels més importants del Mediterrani i sens dubte el més 
important de la península ,la ciutat és una ciutat prospera 
que està triplicant en població a la ciutat de Barcelona i 
els avançaments a la ciutat de la mà de Joaquín Fox seder 
que amb una operació, del que seria el primer espionatge 
industrial, va introduir la tècnica per a la fabricació del Moaré 
el que li porto a ser jurat de la ciutat , és a dir un dels alcaldes 
d’aquella urbs ,va introduir l’enllumenat públic o la figura 
del serè sent la primera ciutat d’Espanya que tindria aquests 
avançaments.

En l’arquitectura els seders també són responsables de la 
construcció d’edificis tan importants com la llotja de la seda, 
la basílica de la verge (per la campanya del didal) el palau 
de la Generalitat així com del primer hospital psiquiàtric 
d’Europa en ser tots els homes de pro que en la sagristia de 
la catedral s’ofereixen al pare Jofre ,seders.

Aquest desenvolupament econòmic ens fa tenir també un 
desenvolupament polític cultural o religiós, el segle d’or de 
la nostra cultura (,predecessor d’uns altres més moderns en 
altres terres) Papes d’origen valencià, afavorint l’exportació 
tant de teixits per a ornaments litúrgics com la ceràmica 
que s’empraria en la construcció del vaticà i com no en 
l’expansió en moda i arts decoratives a l’ésser les nostres 
tela les utilitzades en la indumentària de la noblesa o en la 
decoració dels seus palaus.
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Aquesta matèria primera , la seda, és la fonamental 
diferència del nostre vestit i el d’altres terres , els Valencians 
vestim amb aquesta matèria ja que els capolls guardats per 
a l’obtenció de sement no són aptes per a su venta , però si 
per a teixir-los en les pròpies cases , sent un teixit d’inferior 
qualitat (el que avui seria una seda natural salvatge) però 
que continua tenint els seus principals característiques, la 
reflexió de la llum , la seva lleugeresa, la capacitat d’adaptar-
se a l’el clima.(Fresca a l’estiu calenta a l’hivern).

L’economia prospera es nota en la riquesa dels complements 
i la moral i la religió marquen la seva configuració exterior, 
no oblidem que en aquest moment està La santa Inquisició.
Un dels millors exemples d’aquesta riquesa sedera en la 
nostra indumentària seriosa l’anomenat vestit de torrenti, 
confeccionat amb ras de seda (teixit costós i delicat) ha estat 
durant dècades el vestit considerat regional masculí i en les 
dones els vestits espolinado.

La perspectiva dels anys i un estudi més exhaustiu fa que en 
l’actualitat sense oblidar-nos d’ells sapiguem que existeixen 
molts més models i matreríes, adequant-los sempre a l’època 
de l’any que s’utilitzin (hivern, estiu) o l’ocasió perquè es 
vesteixen(feina o festa)però amb la seda sempre com a 
principal característica bé en tot el conjunt o en un només 
dels seus complements com el mocador de pit.

Aquestes línies sols són una pinzellada per a remarcar la 
importància que ha tingut la seda en la nostra cultura i 
nostra indumenteria ,espero que ajudin a comprendre la 
importància de mantenir viva aquesta institució que forma 
part del patrimoni de tots els Valencians que és el Col·legi de 
l’art Major de la Seda.
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XIQUETES I XIQUETS, 
NO RENUNCIEU A SER 
ELS PROTAGONISTES  
Per Ana Montoro Molina
Educadora Infantil

Hola!. Sabeu on està el barri de Sant Gregori? Acabe d’arribar 
a Torrent i estic una miqueta desorientada, com imagine 
que us ocorre a tots vosaltres en el primer dia de col·legi. I 
la veritat, no sé cap a on he d’anar. M’ajudeu a orientar-me?. 
Molt gràcies per la vostra ajuda.

Em presentaré, no vull ser una maleducada. Em dic Clío, i 
m’agrada tant estudiar l’origen dels pobles i de les tradicions 
que la gent gran diu que m’he convertit en la musa de la 
història. I tenen molta raó: a les nits, abans de ficar-me al llit, 
m’agrada llegir llibres de contes, però també m’encisa llegir 
aquells llibres que conten tot el que va passar fa molts anys.

I per què soc a Torrent, us preguntareu?. Victòria, la fallera 
major infantil de Sant Gregori, em va enviar un whatsapp 
perquè li explicara com van sorgir les falles infantils a 
València. I com sóc molt amiga de les meues amigues, 
ací estic jo, disposada a explicar-li, a ella i també a tots els 
xiquets i xiquetes de la comissió, tot el que sé sobre eixa 
tradició tan característica del poble valencià, en la qual 
es combinen art, humor, música festiva, indumentària 
tradicional i gastronomia.
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Pareu atenció. Estic segura que, quan conegueu millor 
l’origen de la festa , entendreu millor el sentit de les falles 
i us ajudarà a voler-les un poquet més. D’aquesta manera 
aconseguirem que la tradició fallera, que ja té quasi dos 
segles d’existència, no es perda mai.
 
 En primer lloc us diré que les falles ja existien abans de 
nàixer vosaltres, abans fins i tot que nasqueren els nostres 
pares i mares i abans també que vingueren al món vostres 
iaios. Fixeu-vos si tenen anys… Van sorgir al segle XIX i des 
del mateix moment del seu naixement els xiquets sempre 
van tindre un paper destacat. Volien fer el mateix que els 
majors: plantar una falla. Per aconseguir-ho, se’ls va ocórrer 
que el millor era recollir trastos vells per a després cremar-
los.

Va sorgir així El cant de l’estoreta: en els primers dies del mes 
de març, grups de xiquets i xiquetes anaven per les cases 
arreplegant tot el que no servia per a cremar-ho en la nit del 
19 de març, festivitat de sant Josep. Ací a Torrent encara es 

La germandat fallera, de José Gallego 
(Convent de Jerusalem, 2021). Foto Adrián Castelló.
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manté viva eixa tradició gràcies a la Falla de la Plaça de sant 
Roc, que cada any ens fa reviure com van sorgir les falles, 
com vivia la gent en eixa època i quins oficis existien llavors 
i que hui han desaparegut. Segur que algun de vosaltres 
haureu participat en alguna ocasió en esta recreació 
històrica.

Així doncs, d’aquesta manera tan espontània van sorgir les 
primeres falles infantils. Grups de xiquets i xiquetes d’un 
mateix carrer o que anaven al mateix col·legi realitzaven 
les seues falles amb les caixes de cartró, les fustes i les teles 
velles que els donaven la gent del veïnat.

En els anys 30 del segle XX, quan vostres iaios encara eren 
xicotets, una revista de dibuixos i historietes per als més 
xicotets anomenada Los Chicos va convocar un concurs 

Secrets de la història, de Sergio Amar 
(Gayano Lluch, 2019). Foto Adrián Castelló.
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de falles infantils que va ser tot un èxit perquè la xicalla, 
agrupada en desenes de grups, va participar realitzant les 
seues pròpies falles. En eixes construccions, els més xicotets 
reproduïen a la seua manera als herois dels contes que més 
els agradaven o reflectien situacions que havien passat a la 
seua ciutat, al seu barri o al seu carrer.

En els anys quaranta, després d’una guerra que va acabar 
amb la democràcia i va instaurar un règim totalitari a 
Espanya, les falles infantils van tornar a ressorgir gràcies a un 
periodista molt simpàtic, El senyor Pérez, el amigo de los niños, 
que a Radio València presentava un programa per als més 
xicotets, i que va tindre la brillant idea de tornar a convocar 
el concurs de falles infantils, interromput durant els tres anys 
que va durar la contesa.

En eixa dècada, els xiquets formaven les seues pròpies 
comissions, sense tindre que dependre dels majors, fins que 
en 1952 una normativa va establir que per a plantar una falla 
infantil era necessari estar integrat en una comissió adulta, 
com passa en l’actualitat. Llavors els majors van decidir que, 
en comptes de fer-la els xiquets, la falla infantil era millor 
que la fera un artista, perquè així resultava més bonica. I sí, 
les falles eren més espectaculars... però no estaven fetes pels 
xiquets, com havia sigut sempre fins eixe moment.

A finals dels anys seixanta, i després d’anys d’inactivitat,  
en Torrent tornaren a plantar-se falles per a joia de grans 
i menuts. El nombre de comissions, totes amb la seua 
corresponent secció infantil, va anar creixent de manera 
contínua fins a arribar a les 29 actuals, entre elles la vostra, la 
de Sant Gregori, que va ser fundada en 1971. 

A dia de hui, els xiquets continuem fent falles (i ho dic en 
plural perquè jo em considere encara una xiqueta) perquè 
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en els col·legis les mestres i els mestres ens proposen en 
el mes de març, com una activitat més de l’assignatura de 
plàstica i manualitats, participar en la construcció d’una 
falla. Amb cola, paper de periòdic, globus i molta imaginació 
creem ninots i escenografies molt simpàtiques i divertides. 
Veritat que sí?. 

Tradicionalment, els ninots s’elaboraven amb cartró i fusta, 
encara que en algunes èpoques també s›ha utilitzat la 
plastilina i la pasta de porcellana. En l›actualitat, les noves 
tecnologies permeten dissenyar les figures en programes 
d›ordinador 3D i fabricar-les en suro blanc mitjançant robots 
tecnològics. 

En els últims anys, alguns artistes fallers han creat empreses 
que fabriquen ninots amb diferents tipus d’acabats, al gust 
del consumidor: ja pintats o en blanc perquè cadascun de 
vosotr@s pugueu personalitzar-ho al vostre gust i tindre’l a 
l’habitació com un element més de decoració. 

Tant en les falles escolars com en aquelles que realitzen 
els artistes podeu contemplar propostes que parlen de 
contaminar menys, reciclar més, exigir parcs i zones verdes a 
la ciutat, ser tolerants amb la diversitat, no excloure als amics 
que són d’una raça o religió diferent a la nostra o de cuidar la 
natura.
 
Això precisament és el que enguany ens proposa Víctor 
Hugo Giner, l’artista de la falla infantil, que ens convida a 
realitzar un viatge imaginari per Àfrica per a conéixer no 
sols els animals més característics d’aqueixes terres, com les 
girafes, els micos o els lleons, sinó també els costums dels 
homes i dones que allí viuen.
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Per això, quan cada any plantem una falla, no sols celebrem 
el final del fred hivern i l’inici del bon temps de la primavera, 
sinó que mantenim viu el ritual de cremar somnis passats 
perquè, de les cendres, nasquen nous somnis que ens 
permeten continuar creixent tots junts, de manera solidària, 
pacífica i respectant el medi ambient.

I ara que ja sabeu més coses sobre la història de la nostra 
festa, jo, Clío, la vostra amiga fallera, perquè jo també sóc 
fallera, us anime per a que cada any, a l’inici de l’exercici 
faller, parleu amb l’artista per a comentar-li aquells temes 
que us agradaria veure reflectits en la falla i per a que 
col·laboreu amb ell en la seua realització, sempre dins de les 
vostres possibilitats. No renuncieu a ser els protagonistes de 
les vostres falles, les falles infantils.

L’Or en les falles, de Salvador Bañuls 
(Gayano Lluch, 2021). Foto Adrián Castelló.
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DAVANT L’ADVERSITAT, 
LES FALLES SEMPRE 
REVISCOLEN 
Per Joan Castelló Lli
Periodista

Membre de l’Associació d’Estudis Fallers (ADEF)

Una nova malaltia vírica apareguda en la llunyana Wuhan, 
una ciutat d›onze milions d’habitants en el centre de la Xina, 
ha provocat un terratrémol a tot el món i en tots els àmbits, 
des del sanitari i l’econòmic fins al polític, passant també pel 
cultural, educatiu i esportiu.

En la meua època d’estudiant circulava una faula (ara es 
diuen fake news) que assegurava que “si tots els xinesos 
botaren alhora, alterarien l’eix de rotació de la Terra”. No ha 
sigut necessari que els 1.400 milions de xinesos es posaren 
d’acord per a botar al mateix temps per a provocar un 
col·lapse a tot el món que, fins a mitjan novembre de 2021, 
es pot resumir en 250 milions d’afectats pel coronavirus 
covid-19, una mica més de cinc milions de morts i un 
producte interior brut (PIB) que ha caigut entre el 10 i el 15% 
de mitjana, més atenuada entre els països més rics del món i 
més accentuada entre els més pobres.

Per la seua vasta extensió geogràfica, la covid-19 és una de 
les pandèmies més grans mai conegudes, equiparable a 
unes altres de gran incidència mundial com la pesta negra, 
la mal anomenada grip espanyola de 1918, l’ébola o la grip 
aviària asiàtica.
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Una pandèmia que ha trastocat radicalment les nostres vides 
(ens hem hagut d’acostumar a l’ús de mascaretes, a extremar 
la higiene personal, a mantindre una distància social…) i 
també ha alterat els nostres costums. Hem assistit a una 
debacle de la festa fallera. Els dies grans de les falles de 2020 
no es van poder celebrar pel confinament: no hi va haver 
plantà, ni premis, ni ofrena, ni cercaviles, ni cremà. Van ser les 
NO falles.

Les falleres i els fallers van sofrir un xoc, amb importants 
efectes post-traumàtics, per no celebrar una festa que havien 
estat preparant tot un any. En la història de les falles només 
en cinc ocasions anteriors no va haver-hi festa: en 1884 per 
decisió dels fallers per a no pagar una taxa municipal; en 
1896 per la Guerra de Cuba; i en 1937, 1938 i 1939 per la 
Guerra Civil Espanyola. En tots els casos, les falles van tornar 
a renàixer de les seues pròpies cendres.

El miracle de plantar falla, de Mario Gual 
(Na Jordana, 2021). Foto Joan Castelló.
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A conseqüència de la pandèmia, la festa fallera, tal com 
l’hem coneguda i viscuda fins ara, s’ha esfondrat. Almenys 
durant els pròxims dos o tres anys, res serà igual: limitacions 
d’aforaments, prohibició de grans concentracions i exigència 
de distància social seran elements a tenir molt presents. 
Amb aquesta nova normalitat que ens ha sigut imposada 
hem iniciat un canvi de cicle. De moment, les falles del 
2021 es varen celebrar al setembre i amb determinades 
restriccions.  

Però d’alguna cosa estic convençut: l’adversitat no derrotarà 
a les falles, que sempre han superat totes les dificultats i 
traves que se li han presentat. Ja va ocórrer en 1884, quan 
l’Ajuntament de València va establir un impost municipal (un 
arbitri) de 30 pessetes (tota una fortuna per a l’època) per a 
poder plantar una falla. Què van fer alguns fallers?. Crear la 
falla ambulant: van col·locar una improvisada falla en una 

A la ofrena de 2021 amb mascareta. 
Foto Joan Castelló.
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plataforma amb rodes i van començar a donar voltes pel 
barri. Al no estar plantada en un lloc concret, no van pagar 
l’arbitri. Problema resolt. Una genialitat, no vos sembla?.
Durant el franquisme, els artistes van hi haver d’esprémer el 
seu enginy per a salvar la censura, que era molt estricta en 
qüestions polítiques i morals. En una ocasió, l’artista Pasqual 
Carrasquer, per a no haver de suprimir una escena sobre la 
doble moral dels capellans, li va dir a un censor que el ninot 
vestit de negre que havia modelat “no era un retor sinó 
un vidu”. Malgrat el control asfixiant exercit per la censura 
franquista, les falles van mantindre el seu esperit crític 
durant els quaranta anys de la dictadura, almenys en temes 
socials i locals. Les falles estan acostumades a resistir.
Les falles estan preparades per a véncer totes les adversitats. 
No es rendixen mai i en els pitjors moments trauen forces 
d’on no hi ha per a seguir avant amb el ritual faller.
La covid-19 ha colpejat a la humanitat i també a les falles. Ha 

Després de la covid, les falles tornaren. 
Foto GAF.
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alterat la normalitat quotidiana i festiva, però Això passarà, 
como deia el lema de la falla de la Plaça de l’Ajuntament de 
València de 2020.

En 2021 les falles varen ser ben diferents, perquè tinguérem 
que canviar molts hàbits: grups bambolla que no es 
podien relacionar entre ells, prohibició d’envelats, menjars 
i concentracions en llocs oberts i a l’aire lliure, distància de 
seguretat en els passacarrers... etc.

Per al març de 2022, la festa tornarà de nou (amb permís 
del virus de la covid-19) als carrers en les seues dates 
tradicionals. Serà una nova normalitat, possiblement sense 
arribar a la plenitud amb la qual es van celebrar les del 2019, 
però en millors condicions que les del 2021. No ens podem 
confiar, el virus continua sent ací, i encara que les vacunes 
han reduït la gravetat per als qui contrauen la malaltia 

Decidir el futur de les falles. Detall de la falla Les dos cares de la lluna, de Carlos Carsí 
(Ribera-Convent de Santa Clara, 2021).  Foto Joan Castelló.
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després d’haver sigut inoculats, no podem baixar la guàrdia.
La pandèmia també ens ha de fer reflexionar sobre quin 
tipus de festa volem. És el moment de repensar com han 
de ser les falles en la tercera i següents dècades del segle 
XXI. És un bon moment per a potenciar tots els valors 
que a la fi de 2016 van permetre la seua declaració com a 
Patrimoni Immaterial de la Humanitat, i deixar de costat 
aquelles activitats adossades en les últimes dècades que 
l’empobreixen. 

Seria desitjable que, a més dels rituals de la plantà, l’ofrena 
i la cremà, les falles tornaren a ser una festa de dia, amb 
despertaes i cercaviles, amb una indumentària diversa 
però respectuosa amb la tradició, i amb música i pirotècnia. 
Cal fer compatible el culte al monument, a la falla, amb 
una festa alegre, inclusiva, respectuosa amb les persones 
i el medi ambient i participativa. El botellot i les revetles 
fins al despuntar el dia no formen part del Adn de les 
falles. La joventut també es pot enganxar a la festa amb 
la llarga oferta d’activitats culturals que periòdicament es 
realitzen al si de la comissió (com el llibret, teatre, playback, 
cavalcades...). Potenciem els valors singulars de les falles 
per a atraure a un turisme cultural i no a un turisme de 
borratxera.

La ciutadania té ganes de tornar a viure les falles en tota 
la seua plenitud. El de 2022 encara serà un exercici atípic 
perquè només hem tingut sis mesos per a planificar-lo i dur-
lo al davant. L’hem dotat de contingut amb urgència però 
amb molta il·lusió.

La festa tornarà a la nostra ciutat, a les nostres barriades 
al març de 2022. Gaudim-la en plenitud, però amb seny, 
respectant sempre les restriccions que en cada moment 
recomanen les autoritats sanitàries.  I, sobre tot, (re)pensem 
com volem que siga la festa en un futur pròxim. 
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EL FUTUR DE LA 
NOSTRA FESTA
Per Carla Gómez
Fallera de la falla Àngel de l’Alcàsserr i F. M. I. de Torrent 2013

Parlar de futur, és parlar de passat i de present. Sense la 
història i les vivències passades, sense les nostres tradicions, 
que són la base de la nostra cultura, sense tots els fallers i 
falleres que han escrit fins al dia de hui el llibre d’or de la 
nostra festa i que continuen fent-ho, inclús després d’haver 
passat una pandèmia a nivell mundial, no estaríem parlant 
ara, ací sobre futur.

Futur que, evidentment, anirà adaptant-se als costums de 
cada etapa, que donaran solucions als problemes en els 
que el nostre món es trobe involucrat, perquè les falles són 
també una forma d’educar, en valors, en una llengua que és 
d’or i en les tradicions d’un poble que fa olor a pólvora i a flor 
del taronger. 

La nostra festa, és una festa viva, que no deixa de canviar, per 
això, les falles del futur, almenys a curt termini que és on es 
centra este relat, seran unes falles on la igualtat, l’ecologisme 
i el feminisme, sense oblidar la nostra cultura, llengua i 
tradició, seran la base fonamental d’allò al que anomenem 
germanor. 
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El paper de la dona en la festa fallera.
Els canvis socials que són protagonistes en tots els àmbits 
de la nostra societat, també es donen, com és evident, en la 
nostra festa. Tal volta, el paper de la dona en les falles, siga 
un dels temes més controvertits, però també un dels temes 
més necessaris d’abordar a l’hora de parlar de futur.

Les dones, tradicionalment han tingut reservat un paper 
de tipus representatiu com és el de la Fallera Major (tema 
en el que es profunditzarà més avant). Però com pot 
observar-se a dia de hui en qualsevol comissió, elles són 
part fonamental de la maquinària que fa que una comissió 
isca endavant. La gestió de les falles, és un dels temes que 
ha anat evolucionant al llarg de les dècades, però… a pesar 
de què ha augmentat la presència femenina dins de les 
juntes executives, locals, etc, este treball és degudament 
visibilitzat? 

Fa anys que les dones van decidir que volien ser partícips 
de la festa des de tots els àmbits que l’envolten, que no sols 
estaven per a lluir tratge, sinó que elles mateixes poden 
donar llum i color a les cantonades dels carrers plantant els 
nostres monuments, com és el cas de Marisa Falcó o Ariadna 
González, que ens farien vibrar en cada mascletà com ho fa 
cada 8 de març Reyes Martí o inclús presidir la Junta Local 
del seu poble, com va fer Ana Royo ací en Torrent. 

Naix a l’hora la controvèrsia sobre el per què les dones ara sí 
que donen el pas de ser Presidentes de les seues comissions. 
Hi han diverses opinions respecte a este tema. Tal volta és 
pel temps que te lleva el càrrec, cosa que abans era més 
complicat de conciliar per a una dona que no comptava 
en el suport familiar adequat en casa. Moltes dones, 
simplement no donaven el pas no perquè no les deixaren 
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o perquè no volgueren, sinó pel fet de què no hi havia 
predecessores i pot costar donar el pas. També, supose, serà 
una qüestió generacional i d’educació, per això la igualtat és 
un tema tan important d’abordar de cara al futur i, com no, 
al present. 

Parlaré ara d’un cas que enguany fa història com és el de la 
Falla Jacinto Benavente-Alborxí de Paterna, on desprès d’una 
presidència de tres hòmens a l’any de la pandèmia, per tal de 
poder compaginar-ho millor, Juani és triada presidenta de 
la seua comissió i en ella 4 vicepresidentes i 1 vicepresident. 
Però per si això no fóra poc, la representació infantil també 
és íntegra de dones, en la presidenta infantil, que es va oferir 
a acompanyar a la seua amiga per a què no regnara sola. 

Evidentment, no podem confiar-se i pensar que tot està 
fet. Encara són moltes les coses que hi ha que millorar per 
a poder dir que les falles són feministes i que hi ha igualtat. 
Però estic segura de què estem molt a prop d’aconseguir-ho. 

La figura del Faller Major.
Relacionat en el punt anterior, sobre la participació i el 
paper de la dona en el món de les falles i parlant com estem 
parlant d’igualtat, té sentit qüestionar-se la figura que fins 
fa molt poc, es trobava reservada per a la dona, la de Fallera 
Major.

Les opinions respecte a este punt, són molt diverses, hi 
ha qui pensa, que per continuar el fil tradicional de la 
nostra festa, este càrrec deu estar reservat per a les dones, 
simplement és tracta d’un tema històric, que data de l’any 
1931 i que té l’origen en un concurs de miss i en la Regina 
dels Jocs Florals, on les dos eren dones. 
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Per altra banda, hi ha fallers que es plantegen un canvi 
en esta figura de la mateixa forma que es va fer en el 
seu moment en la del President com hem comentat 
anteriorment. Algunes falles de diversos municipis han 
implementat per a enguany esta figura, fent els canvis 
pertinents en els estatuts interns i aprovant-se en assemblea. 
Els tres afortunats que enguany seran els pioners han somiat 
des de ben menuts en poder representar a la seua comissió 
com ho feien les dones que han passat pel càrrec per davant 
d’ells. Ara que ho han aconseguit, simplement demanen 
respecte. 

Mirant al futur, pense que esta figura es normalitzarà. 
Segurament siga acceptada per la majoria i si algú no està 
d’acord, no tindrà més remei que aguantar-se. Supose que 
passarà com en la figura del president, que tot i ser més 
habitual vore dones en este càrrec, no se’n veuen moltes, per 
tant la figura de la fallera major, continuarà encara comptant 
en una majoria de dones representants en l’excepció de 
alguns hòmens a curt termini, a llarg tot pot passar.

La transcendència de la banda de fallera.
Un dels temes que es troba en l’agenda fallera des de fa uns 
anys i que pense que continuarà uns quants més és el de la 
banda.  Ací es poden trobar versions de tot tipus: gent que 
vol la banda, gent que no. També els que sols volen que la 
porte la fallera major i qui no vol ni això. Estan els que volen 
que, si hi ha banda, esta siga amb la cinta d’Espanya i qui 
prefereix la Senyera. Després les dones que són càrrecs la 
porten amb la cinta de colors i la presidenta en roig, però 
clar, molts es pregunten el per què hi ha que continuar en 
esta tradició si els hòmens a dia de hui no porten les faixes 
de colors amb l’escut de la falla.
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En Torrent, s’ha passat per diverses crisis en este aspecte, 
inclús arribant a votacions en assemblees de presidents. 
Dos comissions d’elles a dia de hui no porten banda, encara 
que sí les seues representants. Comença a vore’s com hi han 
comissions que han canviat banda per caramba, altres que 
porten la insígnia de la falla i algunes que no porten res. 
Altre argument utilitzat per tal de no portar la banda, és el 
de que este fot el vestit de fallera, tapant detalls.

Es posarà fi, llavors, a la banda? Açò serà decisió de cada 
comissió i pot ser es trobe en constant canvi, depenent 
de les generacions i les modes. A la banda de Miss que ha 
evolucionat fins a la que coneguem com a banda de fallera 
encara li queden uns anys de vida mínim. 

Les arrels religioses. 
Que les falles es troben estretament lligades al catolicisme és 
una cosa que ningú pot discutir. El dia gran de la nostra festa 
és el dia de Sant Josep, 19 de març, dia del pare. El per què té 
diverses interpretacions depenent on busques informació. 
Hi ha qui diu que era perquè els fusters, en arribar el més 
de març, feien fogueres amb fusta i com este era l’ofici de 
Sant Josep, el seu dia gran es celebrara llavors eixe dia. 
Independentment de la certesa que puga tindre açò, els 
fallers eixe dia fem en el seu honor una missa. Per a diversos 
pobles, no és tan sols una missa, també es fa l’acte conegut 
com a “Operació Quilo” on els fallers de la comissió porten 
menjar i ho deixen en la parròquia quan acaba l’acte. 

Però fonamentalment, els fallers tenen la seua devoció 
màxima en la Mare de Déu. Pots creure o no en l’església, 
però la Geperudeta és molt més que tot allò. Un dels actes 
per excel·lència de la festa fallera és l’Ofrena de Flors a la 
Mare de Déu. Esta ofrena sol dividir-se en dos vesprades, la 
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del 17 i la del 18 de març, on tots els fallers li porten un ram 
de clavells que posteriorment constituirà el seu mant. Este 
acte, per als fallers de cor, no es tracta simplement de lluir 
els vestits en una desfilada, quan estàs entrant a la plaça i 
veus a la verge de cara, és impossible que no te caiga alguna 
llagrimeta i li demanes amb molta devoció per milers de 
coses. És una sensació que has de viure per a poder saber 
què se sent. També en Torrent, el dia 16 es fa el trasllat a 
la Mare de Déu, que organitza des de fa anys la falla Barri 
Cotxera i fora de la setmana fallera, es fa un concurs de 
declamació a la Mare de Déu. En tots els actes anteriorment 
citats i com protocol·làriament toca, les falleres porten la 
mantilla al cap.

Per tant, si tots els actes de la setmana fallera giren al voltant 
de la religió, penseu que en un futur les falles poden deixar 
de ser catòliques? Les arrels de la festa, pense no moriran 
mai, perquè si açò passa, les falles ho faran també. 

Un pas cap a l’ecologisme.
El canvi climàtic, és una de les preocupacions més esteses 
a nivell global, per això és important que els fallers fiquem 
el nostre granet d’arena. La sostenibilitat ha de ser part 
fonamental del dia a dia en la nostra festa per tal de reduir 
l’impacte negatiu de la “empremta ecològica” fallera, que no 
és poc. Des de l’ús de materials reutilitzables com els gots 
per als cubates com es porta intentant implementar des 
de fa uns anys, com reduint els residus de les mascletaes 
i castells, fins a que els nostres monuments, que són part 
fonamental en la nostra festa, puguen ser elaborats amb 
materials sostenibles i reutilitzables. 

La bona gestió dels residus que són derivats de les festes 
nocturnes a les carpes i casals, és fonamental. No és una 
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imatge difícil de vore en falles la dels carrers plens de gots de 
plàstic i botelles de cristall derivats dels botellots. Esperem 
que des d’ara i gràcies al compromís que estan adquirint 
les comissions falleres, que s’encarreguen de repartir gots 
reutilitzables i que, a més, fan campanyes de reciclatge de 
vidre, este impacte siga molt menor. Encara que en este 
aspecte queda molt per millorar degut en gran part a que 
no sols els fallers ixen de festa i gran part de la contaminació 
en estes dades es dona pels botellots de gent de fora de les 
comissions.

Una de les coses més imprescindibles per als fallers és la 
pólvora en totes les seues formes. És per això que hem de 
reduir la contaminació que ve derivada de ella, perquè 
sinó, tindrem un greu problema de cara al futur. Hi han 
pirotècnics com Ricardo Caballer que fa uns anys van 
començar a prescindir dels tubs que usaven a les mascletaes 
que eren vora unes 6.000 peces de plàstic i com no els seus 
coets són lliures de components químics contaminants.

Hem parlat de la importància de la pòlvora i del seu procés 
cap a la sostenibilitat, però no hem d’oblidar que els 
monuments també són molt contaminants, o almenys ho 
són a dia de hui. La composició actual dels monuments, 
és majoritàriament de poliestiré (el suro blanc) que, bé és 
cert que facilita el modelatge i que la pintura puga lluir 
més brillant però, al mateix temps, el dia de la cremà, en la 
combustió d’este material, s’arriben a generar uns nivells 
tòxics de contaminació que no ens podem permetre perquè 
conté petroli.

He de dir, que el discurs de si la composició tradicional, 
és a dir la de paper i cartró, és menys contaminant o no 
que l’actual, ha anat canviant. A dia de hui, un estudi fet 
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per la Universitat Politècnica de València, diu que la forma 
tradicional és la més sostenible. Un dels mestres d’esta 
universitat, Rubén Tortosa ens planteja una nova fórmula 
basada en palla d’arròs que es combina en uns aglutinants 
totalment biodegradables i ecològics, que pot convertir els 
nostres monuments en respectuosos en el medi ambient.

Per això, en municipis com Gandia, es tracta d’incentivar als 
artistes a fer dels seus monuments, un poc més sostenibles 
en la creació d’una escena completament ecològica que 
opta a ser premiada en un concurs. La falla municipal de 
l’ajuntament de valència del passat any, també estava feta 
per a servir d’exemple per a unes falles futures sense fum 
negre. Cada vegada estem més a prop. 

Una forma d’educar: cultura, llengua i tradició.
Quan Daniela Gómez Fallera Major Infantil de València en la 
Crida de 2018 va dir que ser faller era la millor extraescolar. 
Tenia molta raó, perquè ser faller va molt més enllà de vestir-
se en la setmana fallera. El catàleg d’activitats al món faller, 
és molt ampli, independentment de l’edat que tingues 
perquè tot el món pot participar, des dels més majors als 
més menuts. Però cert és que per als infantils, representa 
una part fonamental en la seua educació.

Educar, té diverses definicions, dos de les que millor 
plasmen el concepte són les següents: 1.Transmetre 
determinats coneixements i patrons de comportament en la 
finalitat de garantir la continuïtat de la cultura de la societat. 

2.Desenvolupar les facultats intel·lectuals, morals i afectives 
d’una persona d’acord en la cultura i les normes de convivència 
de la societat a la que pertany. Ningú pot negar que les falles 
són llavors, una forma més d’educar. 
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A dia de hui, les falles, constitueixen el niu de la cultura 
valenciana, per una banda perquè, a pesar de què el temps 
passa, les tradicions perduren i també, perquè manté 
més viva que mai la nostra llengua valenciana. Tot açò és 
essencial, a causa de l’ús del valencià per desgràcia, es troba 
en decadència ja que la major part de la població valenciana, 
decideix prioritzar el castellà a l’hora de comunicar-se. 
Concursos com els Jocs Florals, que en el cas torrentí 
organitza la falla Ramón y Cajal, on els fallers, escriuen prosa 
o poesia en la nostra llengua de temes relacionats en les 
falles i que té diverses categories depenent de l’edat, fan 
que els menuts es familiaritzen en la llengua a l’hora que 
mantenen viva la part cultural de la nostra festa. 

També els concursos de teatre i declamació de la Junta Local 
són una bona forma de parlar valencià i de fer-ho a més 
d’una forma divertida i dinàmica en els teus amics de la falla. 
Els concursos de teatre cada vegada tenen una participació 
major, fins al punt que enguany s’ha hagut de crear una 
modalitat nova al nostre poble, la d’obra juvenil, on 
participen els joves de les nostres comissions. La declamació, 
per la seua banda és soles per als infantils, encara que tinc 
l’esperança de què en un futur puga haver una modalitat 
adulta.

On sí que hi ha esta modalitat adulta, és en la declamació a 
la Mare de Déu que organitza la falla Camí Reial des de fa uns 
anys i que ha sigut un encert i una forma més de mantindre 
viva una de les tradicions valencianes més boniques del 
mes de maig. Altra de les tradicions del mes de maig que 
no s’hauria de perdre mai és la de fer les nostres volgudes 
Creus de Maig. Tota la falla participa d’ella, en ficar flors o a 
fer-les en papers de colors, inclús al COVID es va continuar el 
concurs des dels balcons de molts fallers. 
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Però no sols eduquem a través de concursos. Com se sol dir: 
una imatge val més que mil paraules, per tant, els nostres 
monuments, haurien de ser un espill que reflexara la societat 
que volem. Les nostres crítiques i la nostra sàtira, ens conten 
el nostre present a nivell polític, social i econòmic amb 
molta gràcia però en termes generals, encara queda molt 
per fer. La hipersexualització de les dones en els monuments 
fallers, on les fan en un cos irreal, amb molt de pit i cul, amb 
la cintura molt xicoteta, amb la cara perfecta i ensenyant-
ho tot, encara es pot observar en molts dels monuments 
que trobarem en les cantonades de casa al mes de març. En 
Torrent s’entrega el Premi Violeta, un reconeixement creat 
des de la Delegació de la Dona i Junta Local Fallera que 
pretén acabar en els estereotips presents en els monuments 
fallers. Un total de tres premis per a les comissions que no 
utilitzen un llenguatge sexista, dignifiquen el paper de la 
dona i eviten escenes en la esta com a objecte sexual.

Tinc l’esperança de què les falles no deixen mai de costat 
totes les nostres tradicions, perquè crec que no es podrien 
comprendre d’altra forma. Evidentment, la festa de les 
nits als casals son part també de les falles, però no podem 
resumir el significat d’estes en això. L’evolució per altra banda 
del valors en els que eduquem crec que millorarà en un futur 
degut a que l’educació també es rep a casa i a l’escola on 
també deu de millorar i ho farà. 

Germanor.
No existeix una paraula que expresse millor què és ser faller 
que la de germanor. Per això, primer de tot, m’agradaria 
definir este terme que és tan habitual al llenguatge faller. 
El seu origen es troba en la rebel·lió de la Germania, un 
moviment identitari popular en defensa dels furs i privilegis 
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de València que demanava justícia social. A dia de hui, 
generalment s’utilitza com a sinònim d’unió o fraternitat. 

Les falles són una festa meravellosa on, encara que 
puga haver alguna vegada enfrontaments, estos passen 
desapercebuts front a tant d’equip. Perquè sí, les falles són 
una gran família i pense que continuarà siguent-ho fins a la 
fi dels seus dies perquè no es pot entendre les falles sense 
germanor. 

Tal volta el futur de les falles puga semblar un poc incert, 
però és normal perquè com s’ha comentat al principi, la 
nostra festa, és canviant, s’adapta a tota situació i això és el 
que ens fa més forts, el que fa que la festa continue a dia 
de huí i que espere que ho faça molts més anys. Encara que 
fent un poc d’autocrítica, pense que a vegades ens desviem 
un poc de la nostra tradició, ens oblidem dels nostres valor 
i convertim la festa de les falles en allò que no són. No son 
una festa que serveix per lluir, tampoc els concursos són 
obligatoris guanyar-los perquè sinó es tongo ni tampo ser 
fallera major ho és. 

Donem exemple als nostres infantils, per a que ells puguen 
continuar en les nostres tradicions com han fet nostres 
pares i iaios en nosaltres. Recordem que l’educació com hem 
parlat, és fonamental i si tot continua així, que personalment 
esperque que ho siga, tindrem falles per a molts anys, en 
l’essència de les primeres que es van fer. 
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“ENYORAR LA 
SENZILLESA...AIXÒ QUE 
ÉS TAN SENZILL”
Per Ana Royo García
Presidenta falla Avinguda de Torrent

Les falles d’abans, les d’ara i les que estan per vindre, 
paregudes però tan diferents a la vegada. Amb eixe punt 
d’evolució que, encara que sempre vulgues veure-ho en 
positiu, si et detens i mires enrere, no sempre ho és. De 
vegades mire en enyorança les falles en les que em vaig criar 
i que m’agradaria que foren les falles en les que s’haguera 
criat el meu fill, però clar es difícil hui en dia quan la societat 
està exposada a tant de canvi i també perquè, sent sincera, la 
meua visió de la falla no te res a veure amb la visió que tenia 
d’ella de menuda. 

Hi ha qui ho crida evolució, nous temps, noves formes de 
pensar i fer les coses i mirar així està molt bé, sempre i quan 
el fi siga el mateix, sense perdre l’origen del que som i per 
al que vinguérem. Es cert que les falles formen part de la 
societat que vivim i per tal, no estan exentes d’evolucionar 
amb ella i amb els canvis que aquesta va marcant amb el pas 
dels anys. 

Em demanen escriure sobre les falles, les d’abans, quan jo 
era xicoteta i això que al principi em va parèixer tan fàcil, 
no ho és. Intente fer-ho de manera correcta, que no puga 
ofendre ningú perquè,  clar està, que a una societat on 
animem la llibertat d’expressió, hi ha que anar en peus de 
plom per a no ferir a ningú amb la teua pròpia llibertat.
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Si tinc que començar parlant d’alguna cosa de les falles 
d’abans, sens dubte serà la seua senzillesa, perquè és 
possiblement el que més trobe a faltar a les falles actuals 
i no perd l’esperança, com es sol dir, que en les venidores, 
torne eixa senzillesa a les comissions, a tot allò que feia les 
coses fàcils i no als grans treballs de ingenieria en el que s’ha 
convertit tot el que hui fem. I una de les principals causes 
per les que açò passa, és perquè la rivalitat de hui no és la 
d’abans entre les falles, les relacions senzilles entre fallers no 
son com eren i això fa que cadascun mirem pel nostre propi 
melic en conter de fer-ho pel col·lectiu en general. 

Tire de menys els actes senzills plens de la teua gent, hui 
quants més som millor. Trobe a faltar el que abans era una 
“empresa familiar”, front al que suposa gestionar una falla 
hui, com si d’una multinacional es tractara. En definitiva, tire 
de menys la senzillesa que vivíem abans i tot el que l’envolta.
Puc parlar en primera persona, amb 45 anys de vida fallera, 
45 anys que m’han servit per aprendre molt, perquè  tinc 
la sort d’haver comptat en eixe aprenentatge amb tota 
eixa gent que sí va arribar a aquest “loquet món de les 
falles” abans que jo i m’han deixat una gran herència, la de 
saber d’on ve la falla i seguir treballant perquè tot això es 
mantinga. 

Hui i ha molts per a qui la falla com a tal importa poc, 
molts que diuen formar part d’aquest col·lectiu oblidant el 
significat de la paraula, molts que apareixen 4 dies, molts 
que ni això, però també hi ha molts FALLERS en majúscules, 
per als qui les falles són molt més que el significat i per això 
dia a dia fomenten el seu voler per aquestes de manera 
incansable. 

Recorde els fallers de la meua comissió d’abans, aquells que 
es reunien al casal per jugar al truc, per fer companyia, per 
a qui fer una presentació amb els mitjans que teníem abans 
si que era un gran treball i l’orgull que suposava, només 
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amb dos maseteres i 5 rams de flors el haver portat a terme 
un acte tan important. Hui en dia, hem d’estudiar per tal de 
fer una presentació, llums, coreografia, un muntatge que ni 
al millor dels teatres i sense parlar ja dels dinés que val tot 
això. No vuic dir en aquest comentari, que els fallers d’ara 
no li posem carinyo i moltes ganes en traure endavant, si 
es possible, la millor de les presentacions, però de vegades 
pense que s’ha perdut l’essència reial i sembla que siga més 
important el que es fa i qui brilla més damunt de l’ escenari, 
que per a qui es fa i qui és  qui deu brillar mes que ningú eixe 
dia.

Les falles d’abans es basaven pràcticament en 4 actes oficials 
i la resta de l’any a passar vesprades i nits al casal, fent el 
que jo sempre he entès per fer falla. Ballàvem tres nits, 
les despertades estaven plenes de xiquetes i xiquets que 
portaven els pares i pel dia, es vestíem per a fer cercaviles. 
La resta de les vesprades estaven ocupades per actes 
que comparties amb les comissions veïnes. L’ofrena tenia 
el mateix fi que hui sí, oferir a la nostra Mare de Déu el 
nostre ram de flors, però el carrer estava ple de gent, i els 
fallers anàvem al que anàvem i no com si estiguérem a una 
berbena, com hui. I que dir de la Cridà, per a mi un dels actes 
més important d’un any faller, un dia per suposat festiu ja 
que és el moment de donar l’inici a la setmana gran, eixa 
setmana, que ahi sí és on els fallers tenim el dret de gaudir, 
tot el puguem i vulguem, del que s’hem guanyat després 
de tot un any d’esforç, però per desgracia hi ha que confon 
el significat de festiu en anar de festa...però a lo gran. I clar, 
podríem parlar de molts més actes que han perdut un 
poquet la seua senzillesa de la que parlava i d’altres “nous 
invents” que pel gran soroll que fan anul·len altres que sí son 
l’essència fallera.

Les falles de hui són per a molts festa, on beure, ballar i 
gaudir és el que importa. No!! Es que les falles són molt més, 
son festa on ballar i beure, per descomptat és part d’ella, 
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però és cultura, treball, i sobretot fer família, eixa com a la 
que tinc la gran sort de pertànyer, eixa de la qui, amb el pas 
del temps he après que treballar en equip i pel nom de qui 
representes, és la millor manera de traure endavant la festa 
fallera. 

Si parlem de monuments, també han tingut la seua evolució, 
en quan a materials utilitzats i estils. Abans el cartó pedra, i 
formes clàssiques i tradicionals. A dia de hui, quasi tot suro, 
modernitat i experimentals. Però he de dir que tot i això, el 
monument continua tenint la seua essència i continua sent 
la part essencial de la festa i per suposat, ha evolucionat per 
a bé ja que el seu canvi, a dia de hui, es un gran atractiu per a 
tot el qui s’acosta a contemplar una falla. 

Com seran les que vindran? Una cosa que es preguntem 
moltes voltes els fallers. Per a d’això sí puc dir que tinc un 
desig. El tornar a aquella senzillesa de la que parlava abans, 
que sigam capaços de transmetre tot el que sabem als 
nostres menuts, com en mi varen fer, perquè sens dubte, el 
futur ha de vindre de les seues mans. Que el treball per la 
falla siga constant i de 365 dies a l’any, que la cultura i no 
perdre les tradicions, encara que això supose “lo de tota la 
vida”, es fomente als casals, que aquest siga considerat la 
casa de tots el fallers i allí es creen les millors idees per a la 
festa, que la Societat i sobretot els qui manen, deixen de 
veure la festa fallera, no només com una espenta turística, 
sinó com a part fonamental de l’activitat i l’economia 
valenciana. 

Som moltes les persones que formem part d’aquest 
col·lectiu per tota la comunitat i el que si podem dir que 
teníem, tenim i tindrem, abans, ara i demà, és la millor festa 
del món. 
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LLIBRET 
INFANTIL

“Falles a Àfrica”
Falla Barri Sant Gregori

Falles de Torrent 2022
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Hi havia una vegada a Torrent, capital de l'Horta 

Sud, una falla de barri, el Barri Sant Gregori, amb 

49 anys d'història fallera, cultura, monuments, festa 

i tradicions.  

 

Dins de les seues tradicions, es destaca la seua típica 

festa de pijames organitzada cada any; 

esdeveniment especial per ser el preferit de Victoria, 

una xiqueta bruna, alta, bonica i simpàtica, que a 

més és, d'entre 52 xiquets i xiquetes del cens infantil, 

la fallera major infantil d'enguany, les Falles de 

l'exercici 2021-2022. 

 

Però, qui és Victoria? Xiqueta fallera des de quasi 

abans de nàixer, dels peus a la pinta que se sol dir, 

activa i participativa en tot el que té a veure amb el 

seu barri; de família més que fallera, el currículum 

de la qual dins de la festa és dels més extensos 

d'aquesta comissió. 
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La festa de pijames és la preferida de Victoria perquè 

cada any, a l'hora de dormir i ficar-se en el seu sac, 

somia amb alguna història nova. 

Després de tot el dia esperant, arriba el moment 

d'anar al casal; Victoria, els seus amics, amigues i 

resta de fallers i falleres estan nerviosos i nervioses. 

 

 

 

 

 

 

 

Realitzen jocs i activitats que la delegació d'infantils 

ha pensat per a ells i elles, que els acosten cada 

vegada més al vertader sentit de la festa fallera; 

entre aquestes, la que més els agrada és la de pintar 

l'esbós en blanc i negre de la falla infantil, el lema 

de la qual, enguany, és Àfrica. 
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  Boceto : 
Nuria Peña 

Boceto : 
Ángela Adelantado  

Esbós: 
Nuria Peña

Esbós: 
Ángela Adelantado
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  Boceto : 
Irene Garrigues 

Boceto : 
Martina Serrano 

Esbós: 
Irene Garrigues

Esbós: 
Martina Serrano
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Esbós: 
Victoria Centelles
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Una vegada acabada l'activitat, el grup de Victoria es 

passa una gran estona parlant sobre el monument i la 

gran experiència que seria portar les Falles a Àfrica.  

Ja entrada la nit, havent sopat i estar ballant amb al 

ritme de la música, és hora d'anar a dormir i Victoria, 

després d'haver passat tota la vesprada donant-li 

voltes, encara segueix amb la idea de portar les falles 

a Àfrica al seu cap. 

 

Ja és hora de dormir; Victoria s'adorm i, com diuen 

per ací, si t'adorms pensant molt en alguna cosa, 

acabes somiant amb això. És per això que la fallera 

major infantil del Barri Sant Gregori comença a 

somiar amb aquella experiència tan increïble. 

 

 

En el somni de Victoria... 
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Victoria es troba a Àfrica, dins d'un sac de dormir en 

una cabanya feta de palla i fusta, encara que per dins, 

de característiques similars al seu casal. Encara no 

s'ho creu, perquè sabia que la idea que havia tingut 

amb els seus amics de poder portar les falles a Àfrica 

estava a punt de complir-se dins del somni; encara que 

el que ella i la resta de fallers i falleres no sabien eren 

les proves que haurien de passar per a poder arribar a 

complir-se.  

 

Ha començat un nou dia i l'aventura ha de 

començar; per això, el grup d'amics de la falla es vist, 

es prepara i comença la seua experiència pujats en un 

autobús que els portarà al possible lloc on anaven a 

poder plantar la falla, però… alguna cosa ocorre de 

sobte, han de parar l'autobús perquè es troben amb 

Sarabi, una xiqueta africana, de cabells arrissats i 

bruns, recollit en una trena llarga, molt bonica, qui 

Victoria s'acorda que en l'esbós de la seua falla 
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infantil és la figura principal, cuidant d'un bebè 

lleopard. 

 

Sarabi, després de veure a tan gran grup de xiquets i 

xiquetes, molt espantada els pregunta els qui són, i per 

què porten unes pintes tan estranyes; el grup li respon 

que són Victoria, la fallera major infantil d'una falla 

de Torrent, lluny d'Àfrica, i els seus amics i amigues de 

la falla.  

Com era d'esperar, Sarabi no sap de què li parlen i 

durant un llarg camí passejant tots junts, comença a 

preguntar-los coses sobre ells, elles i aquella idea que 

comentaven sobre una falla que tant desitjaven 

plantar a Àfrica.  

 

Ara que ja sembla que Sarabi ha entès tot, els diu que, 

per a poder plantar allí una falla, primer haurien 

d'ajudar-la a ella a trobar a la seua germana, qui 

portava dies desapareguda, perquè un bruixot que 
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volia acabar amb tota la fauna del continent, 

l'havia segrestada. I, per a això, havien de passar 

unes proves que estaven relacionades amb els animals 

d'allí, ja que la majoria es trobaven en perill 

d'extinció. 

 

És llavors quan a Núria, una de les amigues de 

Victoria, se li ocorre la idea de formar una junta 

executiva, com les que elles i ells havien vist als majors 

fer, per a poder ajudar a Sarabi a complir els seus 

objectius. En ella, van elegir un president, Raul, dues 

secretàries, Nuria i Àngela, una persona encarregada 

dels mitjans de comunicació, Martina, amb l'objectiu 

que tots els seguidors d'Instagram i Tik Tok de la seua 

falla Barri Sant Gregori s'assabentaren de la situació 

que hi havia a Àfrica amb els animals, la seua fallera 

major infantil Victoria, i, la resta del grup, eren els 

altres fallers i falleres, que, encara que no tinguen un 

càrrec específic, són fonamentals en aquesta aventura. 
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Després de nomenar la junta i estar tots i totes d'acord 

en la votació, es posen a la feina.  

El primer que Sarabi proposa fer és una pluja d'idees 

per a saber quants i quins són els animals que els 

fallers i falleres coneixen. 

I… vist el vist, coneixen molts d'ells!! Sarabi comença a 

alegrar-se perquè s'adona que aquells xiquets i 

xiquetes amb un somni per complir, estaven posant 

molt de la seua part per a poder ajudar-la a 

aconseguir el seu objectiu, molt diferent al d'ells.  

 

Després de realitzar la pluja d'idees, Sarabi els va 

proposar una activitat (encara que realment era una 

prova que havia posat el bruixot), que consistia a eixir 

per grups a fer un volt pels voltants i mentre havien 

d'apuntar en la seua llibreta el nom dels animals que 

anaven veient al llarg del passeig. Es van dividir en 

grups de 6-7 persones, barrejats, xics, xiques, majors i 

xicotets, amb la finalitat de ser tots i totes partícips en 
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les activitats i aconseguir ajudar a aquella xiqueta 

bruna de cabells arrissats. 

Pel camí, es van anar creuant amb una gran varietat 

d'animals; Victoria i els seus amics i amigues de la 

falla estaven emocionats amb tot el que estaven vivint 

i, sobretot, aprenent mentre jugaven.  

En aquelles llibretes viatgeres, van apuntar tot tipus de 

noms d'animals: elefant, lleopard, lleó, nyu, gasela, 

estruç…  

 

Després de ja una llarga estona de passeig, van tornar 

al lloc principal, on havien acordat reunir-se en 

acabar, atès que havien de trobar tots aqueixos 

animals, en una enorme sopa de lletres.  

(T’atreveixes a ajudar-los?) 
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A C D L L E O P A R D 

B L L E O F G E H J J 

H R I N O C E R O N T 

I V U T S Q O N L Z K 

P G W X E R P Ñ M E I 

O O A Y D S E F G B H 

P R B Z C G T K L R J 

O I K L H E F R M A Ñ 

T L J I V D U S U O N 

A L Y B A C T R Q Ç P 

M A X W Z G I R A F A 

  

Lleopard 
 

Lleó 

Girafa 
 

Estruç 

Zebra
 
  
 

Hipopótam 
 

Rinoceront 
 

Goril ·la 
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El somni de la Fallera Major Infantil de la comissió 

estava sent una experiència inoblidable per a ella; i, 

és que, cap de tots els somnis que havia tingut any rere 

any en aquesta festa de pijames havia sigut tan 

increïble com l'estava sent aquest.  

 

Per a continuar amb la cerca de la germana de 

Sarabí, en la qual a més estaven aprenent sobre els 

animals d'Àfrica, el bruixot els va plantejar una 

segona prova: buscar a Alika a través d'un mapa sobre 

Àfrica convertit en puzle. Sarabi es va mostrar trist 

perquè sabia que Alika somiava amb viatjar a llocs 

llunyans que no coneguera, i pensar que podria estar 

perduda en algun d'ells, li omplia de tristesa. 
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Però el que ells i elles no sabien és que, el bruixot havia 

deixat una pista sobre el lloc on es podria trobar Alika.  

(Per a poder fer el puzle, retalla cadascuna de les peces 

i seguidament, construeix el mapa per a trobar a 

Alika)  
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Però el que ells i elles no sabien és que, el bruixot havia 

deixat una pista sobre el lloc on es podria trobar Alika.  

(Per a poder fer el puzle, retalla cadascuna de les peces 

i seguidament, construeix el mapa per a trobar a 

Alika)  
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Bé! Alika es trobava en una de les zones del puzle més 

pròximes a l'aigua, però no sabien si seria aigua de 

mar o d'oceà.  

 

Continuava l'aventura; Victoria, Sarabi i tots els altres 

que havien començat aquell camí, van continuar 

avançant a la recerca de més proves que indicaren on 

podria estar Alika. Mentre anaven coneixent més sobre 

Àfrica, van decidir mostrar-li a Sarabi, com veien ells 

i elles Torrent, la seua ciutat, i la falla Barri Sant 

Gregori, la família que els va veure nàixer, per a així 

aconseguir que la seua amiga de cabells arrissats, 

entenguera la importància de traslladar les falles a 

Àfrica, i que tothom poguera conèixer-les. 

 

Mentre tots contaven anècdotes i experiències, el 

bruixot els escoltava amagat darrere d'un vessant, 

així que va decidir canviar la següent prova. “Què 

voleu plantar una què?” El bruixot va buscar la 
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paraula falla a través del seu bastó màgic, i va 

observar les grandíssimes obres d'art que es plantaven 

als carrers de Torrent, i altres tantes poblacions al 

voltant de tota la Comunitat Valenciana. Per això, va 

decidir que posar a prova la creativitat dels xiquets, 

seria clau per a veure si realment podien plantar una 

falla, i trobar a Alika utilitzant la seua imaginació.  

 

Va començar a fosquejar i, després de tot el dia 

caminant i caminant, el grup de xiquets i xiquetes va 

decidir parar a descansar, i continuar la seua 

aventura, l'endemà. 

… 

Victoria va ser la primera a obrir els ulls aquell matí; 

i el primer que va veure va ser una enorme caixa de 

fusta, com si fora un cofre, plena de llapis de colors, 

tisores, cola, folis, i una infinitat de material de 
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papereria, tapats sota un sobre amb les paraules 

“Següent prova”.  

 

En obrir el sobre i llegir el que contenia, van entendre 

que havien d'utilitzar tot aqueix material per a 

aconseguir una pista més que els portara a Alika.  

 

Els folis tenien dibuixats animals en grup, que a 

Victoria li recordaven a les escenes del seu monument, 

la seua benvolguda falla. Quan es va fixar millor, va 

observar que, en ajuntar tots els folis, la qual cosa allí 

havia dibuixat era el mateix esbós del seu Àfrica, la 

falleta infantil que la seua comissió havia triat per a 

ella a Torrent. El que havien de fer amb ell, era 

retallar cadascuna de les escenes, decorar-les amb la 

major creativitat possible, i crear aqueix monument 

que únicament existia al cap de Victoria. 
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(És el moment de dur a terme la missió; pinta i decora 

amb imaginació i creativitat les escenes del 

monument, retalla-les, i pega-les per a formar el nou 

esbós.) 
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Però el que ells i elles no sabien és que, el bruixot havia 

deixat una pista sobre el lloc on es podria trobar Alika.  

(Per a poder fer el puzle, retalla cadascuna de les peces 

i seguidament, construeix el mapa per a trobar a 

Alika)  
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Però el que ells i elles no sabien és que, el bruixot havia 

deixat una pista sobre el lloc on es podria trobar Alika.  

(Per a poder fer el puzle, retalla cadascuna de les peces 

i seguidament, construeix el mapa per a trobar a 

Alika)  
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Després d'una estona llarga divertint-se i ajudant-se 

a entendre la importància de la creativitat, la 

imaginació, el conjunt de totes les escenes, la cohesió i 

connexió entre elles, la sàtira i la crítica de cada 

personatge, la gran faena que suposa realitzar una 

falla, i la importància que té a nivell cultural en la 

nostra societat, van aconseguir dur a terme la missió 

que el bruixot els havia encomanat. Quan van tindre 

la falla muntada, d'entre una pols de núvol de color 

morat van eixir les paraules “zona grisa”.  

 

Victoria va recordar que en el puzle que el dia anterior 

havien de muntar, tota Àfrica es trobava dividida en 

zones de colors, i que una d'elles era gris. Va intentar 

fer-li saber a Sarabi que estaven una mica més prop de 

trobar a Alika, i d'aconseguir la seua missió: plantar 

una falla a Àfrica.  
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Ara tenien un altre xicotet problema: l'autobús en el 

qual viatjaven l'havien deixat abandonat, 

quilòmetres arrere, i tornar a caminar el camí 

recorregut, els semblava d'allò més avorrit. Però com 

podien fer per a arribar fins a la zona grisa? Ells es 

trobaven a l'altra part del continent africà, era 

impossible arribar fins allí caminant abans que el dia 

acabara. Ni tan sols amb autobús! 

 

Com podrien fer-ho? (Ha arribat el moment de traure 

a relluir al gran escriptor o escriptora que portes dins; 

escriu en aquestes línies, com es van traslladar fins a 

la zona grisa) 
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… 

“Per fi hem arribat al lloc on es troba Alika!” Va dir 

contenta Sarabi, que no podia mostrar més alegria i 

entusiasme per trobar a la seua germana perduda. 

Ella sabia que el bruixot només buscava divertir-se, 

perquè viure en una cova 200 anys havia de ser 

avorrit, i Alika sempre trobava la forma que un es 

divertira, sobretot perquè pensava que tots ens 

mereixem tindre amics i persones que ens traguen un 

somriure de tant en tant, per això se la va emportar, 

per a jugar amb ella i tindre una amiga amb qui 

passar el temps i crear experiències. 
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Victoria i el grup de xiquets i xiquetes de la falla, 

havien aconseguit que Sarabi complira el seu objectiu 

de trobar a Alika, o almenys d'acostar-se a 

aconseguir-lo; però ells encara no havien pogut 

plantar la seua desitjada falla, encara que sí havien 

aprés molt sobre ella.  

Sarabi els va prometre que si trobaven a Alika, 

plantarien junts la falla, així que es van dividir en 

grups per a recórrer tota aqueixa zona acolorida de 

grisa, i trobar a la xicoteta.  

 

Després d'hores recorregudes, Victoria i Sarabi, que 

anaven en el mateix grup, van trobar una cova 

similar a la que el bruixot tènia en la zona d'on 

havien partit, prop del poblat de les germanes. La 

primera, va decidir demostrar la tremenda valentia 

que li havia portat a ser fallera major infantil de la 

seua comissió, i entrar dins de la cova cridant fort el 

nom de Alika. Allí estava! l'havia trobada! Pintant un 
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mural en una de les roques de dins de la cova, en el 

qual representava històries que el bruixot li havia estat 

comptant dels 200 anys que portava vivint en el món.  

 

Ella, mentre pintava, reia i gaudia de tot el que havia 

aprés d'aqueixes històries. En escoltar el seu nom, es va 

girar i va veure a la seua germana major, 

acompanyada d'un grup de xiquets i xiquetes que es 

van mostrar molt contents per veure a les dues 

germanes juntes. 

 

De sobte es va sentir un tremend baluern, i de nou 

un núvol habitat es va alçar davant d'ells. Era el 

bruixot! Que va aparèixer per art de màgia i els 

va fer saber l'important que era l'actitud que ells 

havien tingut davant la situació que se'ls havia 

presentat. Treballar tots a l'una, units i divertint-

se, els havia portat a aconseguir un dels seus 
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objectius. Per això, els va donar l'oportunitat 

d'aconseguir el següent, plantar una falla a 

Àfrica… 

 

(Què creus que van fer Victoria, Sarabi, Alika i els 

altres xiquets i xiquetes? Respon a aquesta 

pregunta utilitzant la teua imaginació; no hi ha 

error, tot és vàlid, pots marcar tantes respostes com 

consideres) 

 

a) Van plantar una falla i van celebrar la setmana 

fallera a Àfrica 

 

b) Van crear una comissió fallera dirigida per xiquets 

i xiquetes.  

 

c) Van decidir tornar a casa sense plantar la falla. 
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d) Van viatjar amb Sarabi i Alika a Amèrica i van 

buscar la manera de plantar una falla allí. 

 

e) Van crear una comissió que permetrà plantar falles 

per tot el món, per a donar a conèixer la festa 

valenciana més enllà de la Comunitat.  

 

És el teu torn, tria un final escrit per tu: 
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Victoria Centelles Serrano
Fallera major infantil

Saluda la Fallera Major Infantil Hola fallers; 
 
En primer lloc voldria donar les gràcies als meus pares i a la meua 
germana per fer possible aquest somni que desitge des de ben 
xicoteta, ser Fallera Major Infantil de la nostra comissió: la Falla 
Barri Sant Gregori. 
 
En segon lloc vull agrair a Eva María i Eduardo, per estar al meu 
costat en aquest any tan important per a mi. De la mateixa manera 
que agraeix a Carla i Nacho per haver-nos fet gaudir d’un any tan 
especial com ha sigut el 2020 i 2021. 
 
Per a acabar, volia desitjar-vos a tots unes bones falles per al meu 
exercici i a poc a poc tornar a la normalitat que tant ens agrada i 
tots volem. 
 
Moltes gràcies i visquen les falles d’enguany! Victoria, FMI 2022



145



146

Com estàs vivint la sorpresa que te donaren al fer-te fallera 
major infantil?
Estic molt il·usionada i feliç de poder cumplir aquest somni i vuic 
donar-li les gràcies als meus pares per fer-lo realitat.

Que significa per a tu representar a la teua comissió en les 
primeres falles post-Covid?
Un orgull i satisfacció per a mi perquè dos anys sense falles han 
sigut molt difícils, i ja era hora de que tot tornara a la normalitat a 
poc a poc.

Tots sabem lo guapa que eres, però com dus el fet de portar la 
mascareta?
És molt raro perquè portar-la amb la indumentària valenciana no 
és gens comú i ja portem quasi dos anys així, però si així poder 
viure les nostres benvingudes falles, jo encantada.
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Per a tu i als teus amics com ha sigut el no poder pujar a la falla?
Ha sigut dur i complicat, i hem tingut molta paciència, els dies 
avans de les falls de setembre que començarem a pujar varen ser 
increïbles, ja era hora de tornar.

De sobra es coneguda la trajectòria de la teua família en la 
comissió, que significa per a tu continuar en la saga de la teua 
familia com a representants?
Per a mi és tot un orgull representar a la meua familia després 
d’haver estar açí des de’l principi de la nostra comissió, i espere 
estar a l’altura.

Com a fallera i valenciana que destacaries de la teua 
indumentària?
Per a mi tota la indumentària és especial, a més de que en la 
elecció de la meua estigueren les dones més importants per a mi, 
però per destacar una cosa, serien les joies.
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Tots tenim moltes ganes de que arribe la semana fallera, però 
tu quin es el dia que més esperes?
El dia de l’ofrena, poder portar-li les flors a la Xeperudeta.

Que significa per a tu coincidir amb Eva Maria com la teua 
fallera major?
Molta il·lusió i agraïment.

Que me diries d’Eduardo?
Sempre em fa riure i està pendent de mi.

Per acabar, que t`agradaría dir als teus companys de la teua 
comissió infantil?
Espere que disfruten molt d’aquest any, i que estiguen orgullosos 
de la representació que estic fent de la comissió infantil de la 
nostra falla.
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Comissió infantil

Adelantado Pérez, Angela
Arce Rodrigo, Carla
Benavent Jiménez, Leire
Bermell Rivera, Ainhoa
Cantos Hidalgo, Paola
Centelles Serrano, Victoria
Cueva Molina, Ruth
Dominguez Martos, 
Claudia
Dominguez Martos, Paula
Garcia Zafra, Alma
Garrido Sereno, Blanca
Garrigues Espinosa, Irene
Gil Mena, Lucia
Izquierdo Bustamante, 
Noa
Laderas Mayordomo, Lidia
Maestro Vera, Ariadne
Maestro Vera, Emma
Marin Ruiz, Ana Maria
Medina Zayas, Lola
Mena Benlloch, Martina
Mena Diaz, Daniela
Peña Rubio, Nuria
Raga Rodriguez, Lucia
Serrano Carrillo, Martina
Zornoza Hernandez, 
Edurne
Zornoza Hernandez, Itziar
Alonso Viñes, Carlos

Anchel Gutierrez, Hugo
Barrero Maestro, Carlos
Barrero Maestro, Pablo
Cantos Hidalgo, Mikel
Chust Fernandez, Bruno 
Terencio
Chust Fernandez, Daniel
Diaz Escobedo, Mario
Garcia Zafra, Izan
Garrido Sereno, Marco
Garrigues Jimenez, 
Alejandro
Gil Catalan, Alvaro
Laderas Mayordomo, 
Daniel
Laderas Rubio, Nacho
Lorente Garrigues, Alvaro
Lorente Garrigues, Mario
Miñana Serrano, Borja
Palop Guerrero, Martin
Peña Fernandez, Pere
Peña Fernandez, Pau
Raga Rodriguez, Gerard
Ramirez Muñoz, Lucca
Ruiz Cantos, Denis
Serrano Carrillo, Lucas
Serrano Carrillo, Mario
Silla Saez, Hugo
Silla Saez, Lucas
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Àfrica
Falla infantil

Victor Hugo Giner 
Artista
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En una falla infantil 
no ens cal criticar,
millor donar exemples,
del que està be i del que està 
mal,
per a no calfar-se el cap,
puix de sobra tindran temps
per a riures i plorar.
 
Si ens enfonsem en l’africa
i esgarrapem en sa cultura,
parlarem de varietat,
en costums i rituals,
dins d’una selva verge
on niua la bona pau.
Tribus, religions, ètnies,
llegendes i expressions,
on tenen el bressol
les primeres civilitzacions, 
aquelles que deixaren petja 
en este mon actual.
 
Una selva inexplorada
on la modernitat no arribava 
fins que arribà l’humà
per a clavar-li la mà
i poc a poc destruir-la. 
Allí, qui de la natura viu, 

a la natura cuida.
La pau i la tranquil·litat,
son el cavall de batalla, 
i eixa germanor present,
al odi, destruïx i amaga.
 
A les ordres de uns bruixots,
el consell serà la llei,
i la paraula, obediència,
siga maligna o benigna,
com bé del totpoderós 
el remei es acceptar-la.
Allí ningú alça la veu 
per a complir la paraula.
 
No contarem l’historia,
que és faria massa llarga,
sols, realçarem els beneficis 
que en l’època de hui.
esta història ens reporta.

Alabarem tot .el bé,
i criticarem tot el mal,
per aclarir el legat
del present i del passa’t,
perquè en aquesta vida
tot no és or el que relluïx,
la ignorància a vegades

Un passeig per Àfrica



153

i ens fa caure en el descuit.
En el centre una xiqueta
allete a un lleonet,
al seu costat una màscara 
i tot un mon de animalets. 
Sembla ser una sobirana
envoltada de riquesa,
però baix del vestit amaga
una humiliació secreta.
Allò que la mirada veu, 
sols serà una aparença
per tapar la veritat
de un masclisme amagat
de la fam, i la pobresa,
i per a fugir de la submissió

es llancen a mar oberta
per trobar un mon millor,
però una volta en terra ferma
en joc entra la màfia,
per abusar sense escrúpols
i llevar-los l’honradesa.
¿Val la pena tant d’esforç
quan la mort portes al llom?
 
Ens introduïm en la selva,
habitat dels animals.
Salvatge i misteriosa
rema’ns de pau i llibertat.
Almenys, en aparença
puix el perill està a l’aguait,
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per el negoci indecent
de matar als animals 
per capritx i per el plaer
de guanyar-se una medalla.
El natiu gasta fletxa 
sense cap amagatall,
i a cara descoberta 
mata per a menjar.
Qui te la butxaca plena
gasta cartutx i escopeta, 
per a gaudir de matar.
Direu i què valentia?

Que deuen els animals
per a tanta divertició?
Si no canviem el rumb
i l’escopeta soterrem,

ens arribarà l’extinció
i en la natura acabarem
i estarem cavant al temps. 
nostra pròpia sepultura.
A tot caçador furtiu
d’assassí el tractarem
puix sense tindre cap motiu
es un crim el que està fent.
sense tindre cap motiu.

El peix no pot viure
el l’aigua contaminada.
Ells ocells ja no fan niu
en el arbre ple de flama.
Tot per la destrucció
que els avanços ens porten,
per una enveja sense límits
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i un poder ple d’egoisme 
que desprès de no res val 
puix en la terra tot es queda 
i no res se’m d’emportar
puix dins de tot eixe mal 
sols quedarà l’herència
d’un planeta destruït
i el poc que es poc lliurar
si no parem prompte els peus 
tot en fem es tornarà.
 
Mil lliçons per a donar
te el continent Africà.
Fins que el color de la pell

tinga altra tonalitat.
La cultura i el saber 
no entenen de color,
i l’enveja i la xenofòbia 
d’aquell que es creu superior 
és la infermetat sense cura
que està patint es te mon.
 
Poc mes o menys la falla 
així queda explicada,
després, el ninot escamparà
l’espurna que cremarà
a qui tinga bruta l’ànima.
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A tu Eva María.... 

Que amb pas ferm i amb un somriure
d’alegria que t’embarga
arribes com un tresor per a plenar a la falla.

Per què dir-te que eres guapa
Si això a la vista està?
Amb eixe teu gran cor  
I eixes ganes de felicitat 
qualsevol que a tu s’acosta 
amb tu voldrà somiar

I aquest viatge que fa mesos
per a tu volgué continuar 
tornes a viure una il·lusió 
Que sé que és més que un regal…

És una esperança viva…
un mai deixar de sentir …
amb tu arriba l’alegria
i la teua passió ens regales
amb eixes ganes de viure 

   la fantasia de les falles….  

Gaudeix Fallera Major
Gaudeix i sent nostra flama
Eixa que hui te proclama 
Una vegada més 
De la teua comissió 
La seua Fallera Major 
       

Mari Carme Royo i García
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A tu Victoria…

Xiqueta d’ull negres  
Que des de que vas començar a caminar  
El teu trten de la vida ja anunciava  
El que hui és realitat 

 T’agrada, dansar d’ací per allà
 i el teu re volteig plena de vida als qui et volen 
 regalant el teu somriure per on vullga que vas 
 i tot és alegria i vida per als que estan al voltant

Es tanta la teua il·lusió amb aquesta parada 
que estic segura que el tren, eixe que ja ho anunciava
et té preparat el millor per a l’esperada setmana.... 
i quan el 19 de març  la falla s’encenga en flama
la teua alegria immensa d’haver complit el teu somni
guardarà cada record a un  raconet com tresor. 

Gaudeix Victoria, bonica 
D’un mon de música i traca  
I de la teua alegria
plena als xiquets de la falla

Doncs tu eres enguany 
De nostra festa somniada 
La seua Fada preciosa, 

Eixa  Regina envejada..... 
Eixa que plena el jardí...
De la Falla  Barri Sant Gregori  
Regina dels infantils.  

      

  Mari Carme Royo i García 
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Comiat Fallera major infantil 
2020-2021

Carla Arce Rodrigo

Xiquets i xiquetes de la nostra benvolguda 
comissió a sigut un orgull  poder haberos 
representar-vos durant  aquestos dosanys.

Gràcies a tots els que heu sigut ací sempre per a 
nosaltres i ens heu acompanyat , a tots els que 
vau participar en cada acte concurs o qualsevol 
cosa de la falla 

Els xiquets estem acostumats a escoltar…. 
“vosaltres sou el futur de la festa “ i és veritat 
enguany he pogut  descobrir el que els xiquets 
de la nostra falla són capaços  de fer només puc 
donar-vos les gràcies en majúscules per tot i 
per més.

Durant l’any coneixes a persones que són per a uns dies pero estos  es 
van quedar per sempre , aqueixes persones que durant l’any faller es 
converteix en els teus millors aliats , els únics que pots arribar a entendre 
ja que viuen el mateix que tu i he tingut la gran sort de coincidir amb ells .

A sigut un any complicat per a tots però hem demostrat que nostra falla 
significa resiliència, hem apostat tots per tots i hem format un gran pilar 
que mai es trencarà perquè si es vol es pot i els fallers hem demostrat que 
amb responsabilitat i bon fer tot es pot aconseguir vam dir que plantaríem 
i varem plantar per què així és aquesta gran bogeria de les falles .

Ara em toca acomiadar-me en aquest breu discurs i passar-li el testimoni i 
la responsabilitat de representar-mos  a Victoria ,  amiga viu-lo gaudeix-lo i 
sobretot no tanques mai els ulls
Ara si ha arribat el moment d’acomiadar-me , però aço no es   un adeu és 
un fins sempre aquesta any tinc l’honor de formar part de la cort d’honor 
de la fallera major infantil de Torrenti per això enguany no ho passaré al 
costat de vosaltres però portaré el nom de la nostra falla per cada racó de 
la nostra ciutat i orgullosa de dir el que som i el que representem, sempre 
vos portare dins del meu cor, i enguany mes que mai.

I com vaig dir al principi del meu regnat mai deixeu de somiar els somnis 
es compleixen.m Fins sempre 2020-2021.

Fallera Major Infantil 2020-2021 i component de la Cort d’honor de la 
Fallera Major infantil
De Torrent 2022
Carla Arce Rodrigo
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Recompenses 2021
Recompenses de Torrent 
infantils

Emblema D´Argent
Alvaro Lorente Garrigues
Martin Palop Guerrero
Bruno Terencio Chust 
Fernandez
Alejandro Garcia Vilanova
Javier Berdun Sanchez
Marco Garrido Sereno 
Lucas Silla Saez
Itziar Zornoza Hernandez

Emblema D´Or
Angela Adelantado Perez
Ainhoa Bermell Rivera
Daniela Mena Diaz

Recompenses JCF 
infantils

Distintiu D´Argent
Javier Berdun Sanchez
Marco Garrido Sereno
Lucas Silla Saez
Itziar Zornoza Hernandez

Distintiu D´Or
Ainhoa Bermell Rivera
Daniela Mena Diaz
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Recompenses 2021
Recompenses de Torrent 
comissió gran

Torre D´Argent
Silvia Zayas Soriano
Alejandro Perez Martinez
Sheila Mayordomo Ortega
Sofia Barrero Mercado
Carlos Angel Martinez

Torre D´Or
Carla Natalia Soriano 
Martinez
Cristina Puchalt Casado
Raul Mena Penella
Miguel Lopez Pina

Torre D´Or Amb Fulles 
De Llorer
Antonio Jose Zapata 
Picazo

Torre D´Or Amb Fulles 
De Llorer I Brillants
Maria Victoria Serrano 
Zayas
Raquel Serrano Zayas
Alejandra Perez Irnan
Yolanda Garrigues Cebrian
Amparo Rodrigo 
Alejandro

Recompenses de 
València comissió gran

Bunyol D´Argent
Silvia Zayas Soriano
Alejandro Perez Martinez
Sheila Mayordomo Ortega
Sofia Barrero Mercado
Carlos Angel Martinez

Bunyol D´Or
Carla Natalia Soriano 
Martinez
Cristina Puchalt Casado
Raul Mena Penella
Miguel Lopez Pina

Bunyol D´Or Amb Fulles 
De Llorer
Antonio Jose Zapata 
Picazo

Bunyol D´Or Amb Fulles 
De Llorer I Brillants
Maria Victoria Serrano 
Zayas
Raquel Serrano Zayas
Alejandra Perez Irnan
Yolanda Garrigues Cebrian
Amparo Rodrigo 
Alejandro
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Himne de Torrent

José Ortí Soriano, música. 
Jesús Huguet Pascual, lletra. 

Conjugats passat i esperança,
el ràfol, el Mas, el Vedat,
reviscolen l’esforç d’una terra
ragada amb suor i llanura de mans.
Units férem de la pedra verd,
gents i ambicions conjugàrem.
Sobre el barranc escrivírem la història
que de Cabrera a la Torre reeix,
i bastírem els anhels d’un poble
que futur sens límit a l’home ofereix.
Units férem de la pedra verd,
gents i ambicions conjugàrem.
Davallarem al pretérit i traurem 
dels avantpassats els espers cercats,
que Torrent els ofrena en imatge
de conquesta tenaç per vigor constant.
Units ferém de la pedra verd,
gents i ambicions conjugàrem.
Tota l’Horta, mà a mà, forma anell
que dansa envoltant l’essència del poble,
i esclata fulgent en un crit vibrant:
Honor als seus homens

VISCA TORRENT!

VISCA TORRENT!
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Himne de la C. Valenciana

Per ofrenar noves glòries a Espanya 
tots a una veu, germans, vingau. 
Ja en el taller i en el camp remoregen 
càntics d’amor, himnes de pau! 
Pas a la Regió 
que avança en marxa triomfal! 
Per a tu la vega envia 
la riquesa que atresora 
i és la veu de l’aigua càntics d’alegria 
acordats al ritme de guitarra mora. 
Paladins de l’art t’ofrenen 
ses victòries gegantines; 
i als teus peus, sultana, tons jardins estenen 
un tapís de murta i de roses fines. 
Brinden fruites daurades 
els paradisos de les riberes; 
pengen les arracades 
baix les arcades de les palmeres. 
Sona la veu amada 
i en potentíssim, vibrant ressò, 
notes de nostra albada 
canten les glòries de la Regió. 
Valencians en peu alcem-se. 
Que nostra veu 
la llum salude 
d’un sol novell. 
Per a ofrenar noves glòries a Espanya 
tots a una veu, germans, vingau. 
Ja en el taller i en el camp remoregen 
càntics d’amor, himnes de pau! 
Flamege en l’aire 
nostra Senyera! 
Glòria a la Pàtria! 
Visca València! 
VISCA! VISCA! VISCA!
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Programa d’actes

26 Febrer
Crida 18:30h  en el casal

27 Febrer
Cavalgada Infantil 

5 Març 
Cavalgada Major 

12 Març 
21:30h Sopar Fallera Major i President 
Eduardo 

13  Març 
18:00h Berenar oferit per la Fallera Major 
Infantil Victoria Centelles Serrano
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15 Març
20:00h Plantà del monument infantil 
21:30h Sopar tradicional de l’hamburguesa
00:00h Plantà del monument major

16 Març 
08:00h Primera gran despertà
10:00h  Esmorzar
19:30h Trasllat (Confirmar horari)
21:30h Sopar i ball

17 Març 
08:00h Segona gran despertà
10:00h Esmorzar
11:00h Replegà de premis 
17:00h Ofrena a la Mare de Deu 
(Confirmar horari)
21:30h Sopar i ball
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18 Març
08:00 hores Tercera gran despertà
10:00 hores Esmorzar i inflables per als 
xicotets de la falla
14:30 hores Paelles
21:30 hores sopar i ball

19 Març
08:00h Última i gran despertà
10:00h Esmorzar
11:00h Operación quilo
14:00h  Gran mascletà del día de Sant Josep
21:00h Cremà de la falla infantil
22:00h Sopar
00:00h  Cremà Major 
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Empreses  i 
comerços 
col·laboradors:

Aquesta comissió 
ha rebut una subvenció 

de la Diputació de València 
per al desenrotllament de les Falles 2022.
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La seguridad de acertar

Solicite la Valoración Gratuita de su vivienda

Redpiso Torrent amb les falles de Torrent

REDPISO TORRENT
C/ San Valeriano, 2 – Torrent (Valencia)

Telf. 960 486 596 
torrent@redpiso.es – www.redpiso.es

Anuncio_Torrent_Ene22.indd   1 14/1/22   12:37
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.........................................................................................
MENÚ DEL DÍA

Lunes, Miércoles, Jueves y Viernes
.........................................................................................

MENÚ FINES DE SEMANA
13,00€

.........................................................................................
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C/ Prolongació
Camí Reial, 178
46900 - Torrent

Centre de jardineria

FLORISTERIA

JARDÍ

CAMP

MASCOTES

Nou servei de venda, reparació i lloguer de maquinària
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AdministrAció de loteries número 4
“lA mAserA”
mónica cháfer tarín

carrer sant Patrons, 31 baix   la4torrent@hotmail.com
46900 torrent       telèfon: 96 155 18 42  - mòbil: 616 524 607

Fax  96 156 49 93  
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Lentilles
* Adaptació de lents de contacte
* Ulleres progressives
* Monofocals
* Ulleres de sol

C/ Germanies, 68 - (antic local de vima) - 46900 Torrent (Valéncia)

opticaluxso@zasvision.com   960 826 260   633 650 456
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Telèfon: 605845728

FRUTERIA M. CABELLO
Carrer Germanies, 58

46900 TORRENT
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Farmacia Cabañes 
 

 
 

Análisis clínicos /  Fórmulas magistrales / Ortopedia / Cosmética / 
Dietética / Homeopatía / Línea infantil / Atención farmacéutica / Servicio 

personalizado de nutricionista 
 

Servicios ópticos: 
Adaptación de lentes de contacto 

Revisión optométrica / Toma de tensión ocular 
Gran variedad de gafas de sol 

 
Formamos un equipo de profesionales al servicio de nuestros Clientes 

¡¡¡Consúltanos!!! 
 

C/Pintor Ribera 28 T. 961 551 584 / Optica 961 564 826 
46900 TORRENT 
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PAPERS SAHUQUILLO
Carrer Benemérita Guàrcia Civil 17 Baix  ·  46900 Torrent

Telèfons  96 155 04 70  /  645 47 31 60
Transport inclòs
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FLORS AMPARO
(Naturals i artificals)

Servici a domicili 24h.
....................................................................

Carrer Montesión número 18
Torrent

....................................................................

664 473 912  /  96 004 3345  
663 514 620

....................................................................

florsamparo@gmail.com
florsamparo.blogspot.com

....................................................................
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Paellas a leña, comidas, terraza exterior e interior, eventos, cenas, fiestas...

¡Menú Diario Balcó! 
por tan solo 19,00€

Tel: 961552900/  balcodelvedat@gmail.com /  www.balcodelvedat.com

¡TU NUEVO 
PUB  FAVORITO
DE TORRENT!

BOTELLAS
COPAS
CHUPITOS
FIESTAS
TEMÁTICAS
PROMOS

@balco_nightclub

658 83 63 35

Avda. San
Lorenzo

98, 46901
el Vedat

deTorrent

De Martes
a Domingos
Horario de 
9:00 a cierre
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tu em
oción es nuestro éxito

el espectáculo pirotécnico a tu m
edida

tel. 629 75 16 00 / 686 89 32 30 / p
irovalen

cia@
p

irovalen
cia.co

m

w
w

w
.p

iro
vale

n
cia.e

s

¡E
spectáculo

s piro
técnico

s de calidad!
Tam

bién para bodas, bautizos, com
uniones y todo tipo de eventos y celebraciones. 
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